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a) Vergadering van 25 mei 2010

I. Inleidende uiteenzetting van
mevrouw Marion Lemesre, hoofdindiener 

van het voorstel van resolutie

Mevrouw Marion Lemesre herinnert eraan dat zij in 
november 2006 samen met haar collega Jacqueline Rous-
seaux een « voorstel van resolutie betreffende de bescher-
ming van de bomen, inzonderheid de kastanjebomen, van 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest » ingediend heeft als 
reactie op de werkzaamheden van de MIVB op de Loui-
zalaan, de Winston Churchilllaan en de Vorstlaan. Die 
werkzaamheden hebben heel wat ophef veroorzaakt bij de 
omwonenden alsook bij de bewonersverenigingen en de 
natuurbeschermingsverenigingen. 

Het was de bedoeling om het beleid van voldongen feiten 
van de MIVB aan de kaak te stellen alsook haar agressieve 
werkwijze die weinig respect toont voor de schoonheid, de 
gezondheid en de duurzaamheid van die « natuurmonu-
menten ».

De jongste jaren heeft men immers een agressieve be-
handeling van kastanjebomen vastgesteld, meestal in het 
kader van projecten van de MIVB op de grote assen.

Het scenario voor het vellen van die opmerkelijke bo-
men die vaak eeuwenoud zijn was de facto altijd hetzelfde : 
de overheid verklaart telkenmale dat de bomen ziek zijn en 
een gevaar vormen en dat ze geveld moeten worden om de 
bevolking te beschermen.

Met de indiening van een wetgevende tekst, waarbij aan 
alle andere politieke fracties gevraagd werd om die mee 
te ondertekenen, wilden mevrouw Lemesre en mevrouw 
Rousseaux op de eerste plaats een moratorium instellen op 
alle projecten waarbij massaal bomen zouden sneuvelen en 
hoorzittingen organiseren in de commissie leefmilieu.

De hoorzitting met wetenschappelijke deskundigen 
en de ervaringen in andere groene Europese grootsteden 
moesten leiden tot een precieze inventaris en duidelijke 
aanbevelingen omtrent de behandeling van zieke bomen 
(in een algemene wetenschappelijke en Europese context) 
en de technieken op het vlak van onderhoud en snoeien van 
de bomen volgens de regels van de kunst.

Bijna een jaar later, in oktober 2007, werd het voorstel 
(toen medeondertekend door de heer Jean-Luc Vanraes) 
eindelijk op de agenda van de commissie ruimtelijke orde-
ning geplaatst.

Dat werd stilaan tijd want ondertussen ging de « slach-
ting » voort : kastanjebomen langs de Louizalaan, beuken 
langs de Lorrainedreef, kastanjebomen langs de Churchill-
laan, populieren in Watermaal-Bosvoorde enzovoort. Er 
was een aanhoudende reeks van aankondigingen van kap-

a) Réunion du 25 mai 2010

I. Exposé introductif de
Mme Marion Lemesre, première auteure

de la proposition de résolution

Mme Marion Lemesre rappelle qu’en novembre 2006, 
elle avait déposé avec sa collègue Jacqueline Rousseaux 
une « proposition de résolution relative à la protection des 
arbres de la Région de Bruxelles-Capitale et en particu-
lier ses marronniers » en réaction aux travaux de la STIB 
avenue Louise, avenue Winston Churchill et boulevard du 
Souverain. Ces travaux avaient suscité un émoi bien légi-
time dans le chef des riverains ainsi que des associations 
d’habitants et de protection de la nature.

Il s’agissait de dénoncer la politique du fait accompli 
de la STIB ainsi que ses pratiques violentes et peu respec-
tueuses de la beauté, de la santé et de la longévité de ces 
« monuments naturels ». 

En effet, ces dernières années, on a assisté à une réelle 
agression dirigée contre les marronniers, le plus souvent 
liée à des projets de la STIB sur les grands axes.

Le scénario relatif à l’abattage de ces arbres remarqua-
bles, souvent centenaires, était répétitif dans les faits : les 
autorités déclaraient à chaque fois qu’ils étaient très mala-
des et très dangereux et que pour protéger la population, il 
fallait procéder à leur abattage immédiat. 

Par le dépôt d’un texte législatif, à l’époque ouvert à 
la cosignature des autres formations politiques, Mmes
Lemesre et Rousseaux souhaitaient avant tout instaurer un 
moratoire sur tous les projets impliquant un abattage massif 
et organiser un débat et des auditions en commission de 
l’Environnement.

En effet, l’audition d’experts scientifi ques ainsi que la 
présentation des expériences d’autres grandes villes vertes 
européennes devaient déboucher sur un inventaire précis et 
des recommandations claires concernant le traitement des 
arbres malades (dans un contexte scientifi quement général 
et européen) et les techniques d’entretien et d’élagage des 
arbres dans les règles de l’art. 

Près d’un an plus tard, en octobre 2007, la proposition 
(cosignée à l’époque par M. Jean-Luc Vanraes) était enfi n 
inscrite à l’ordre du jour de la commission de l’Aménage-
ment du Territoire. 

« Enfi n ! », car entre-temps le « massacre » continuait : 
marronniers de l’avenue Louise, hêtres de la drève de 
Lorraine, marronniers de l’avenue Churchill, peupliers de 
Watermael-Boistfort, etc. D’annonces d’abattages en abat-
tages, d’expertises en contre-expertises, de pétitions de ri-
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verains en recours d’associations, l’actualité apportait cha-
que jour la confi rmation de la nécessité de mettre en place, 
de toute urgence, des dispositifs clairs et une méthodologie 
rigoureuse de recensement, de diagnostic, d’entretien et de 
soin des arbres de prestige, souvent centenaires, de notre 
Région.

Un mois plus tard, la commission a décidé, à l’unani-
mité des groupes démocratiques, de procéder à l’audition 
de l’AED et de Bruxelles Environnement (IBGE) pour 
notamment visionner la banque de données recensant les 
quelques 25.000 arbres de la Région selon le procédé pho-
tographique infrarouge aérien, mais aussi pour évaluer le 
mode de fonctionnement actuel de ces services.

Après ce premier état des lieux, la commission poursui-
vit son travail en auditionnant d’autres experts et gestion-
naires de terrain. Ces auditions eurent lieu durant le mois 
de janvier 2008.

Mmes Rousseaux et Lemesre espéraient que ces diffé-
rents débats et rencontres auraient pu déboucher sur l’éla-
boration d’une recommandation issue des membres de la 
commission et fi xant un cadre de gestion global et à long 
terme du patrimoine vert bruxellois. Malheureusement, la 
fi n de la législature marquait également la fi n de ce travail 
parlementaire.

Aussi, dès le début de la nouvelle législature, elles ont 
redéposé, le 30 septembre 2009, une nouvelle proposition 
de résolution « relative à la protection et l’entretien du pa-
trimoine arboré de la Région de Bruxelles-Capitale », sou-
mise aujourd’hui à l’examen de la commission. Mme Ma-
rion Lemesre doit à nouveau dire « enfi n », car il aura fallu 
huit mois pour que celle-ci soit inscrite à l’ordre du jour. Y 
aurait-il de l’obstruction à l’égard de cette résolution dans 
le chef de « l’Olivier » ?

Cette nouvelle proposition s’inscrit directement dans la 
lignée de la précédente proposition, mais a bien évidem-
ment été enrichie des conclusions des débats de 2008. Les 
demandes formulées tant par les responsables des services 
régionaux et communaux que par les associations scientifi -
ques et de protection de la nature y ont été intégrées.

Mme Lemesre souligne qu’il y a maintenant près de 
quatre ans qu’elle porte ce dossier. Que constate-t-on ? Que 
les choses n’ont toujours pas changé !

Au début du mois de mai 2010, la Ligue Royale Belge 
pour la Protection des Oiseaux et Bruxelles Nature lançaient 
un appel sans équivoque : « stop aux abattages d’arbres 
au printemps ! ». Ces associations s’opposent en effet aux 
abattages de marronniers annoncés par Bruxelles Mobilité 
au carrefour du boulevard du Souverain et de l’avenue de 
Tervueren. Une soixantaine d’arbres devraient être abattus 
dans le cadre des travaux do prolongement du tram 94 vers 

pen en effectief kappen, expertises en tegenexpertises, pe-
tities van omwonenden en beroepen van verenigingen. De 
actualiteit toonde elke dag de noodzaak aan om dringende 
en duidelijke maatregelen te nemen en een strikte metho-
dologie te volgen om de opmerkelijke, vaak eeuwenoude, 
bomen van het Gewest te inventariseren, onderzoeken, on-
derhouden en verzorgen.

Een maand later heeft de commissie beslist, bij een-
parigheid van de democratische fracties, over te gaan tot 
een hoorzitting met het BUV en Leefmilieu Brussel (BIM) 
om onder andere de databank te bekijken met de ongeveer 
25.000 bomen van het Gewest, op basis van infraroodlucht-
fotografi e, maar ook om de huidige werking van die dien-
sten te evalueren.

Na die eerste stand van zaken, heeft de commissie haar 
werkzaamheden voortgezet en heeft ze andere deskundigen 
en veldwerkers gehoord. Die hoorzittingen hebben in ja-
nuari 2008 plaatsgevonden.

Mevrouw Rousseaux en mevrouw Lemesre koesterden 
de hoop dat die debatten en ontmoetingen zouden leiden tot 
een aanbeveling opgesteld door de leden van de commissie 
die een basis zou vormen voor het algemene beheer van het 
groene erfgoed in Brussel op lange termijn. Spijtig genoeg 
betekende het einde van de zittingsperiode ook het einde 
van dit parlementaire werk.

Bij in het begin van de nieuwe zittingsperiode, hebben 
zij dus op 30 september 2009 een nieuw voorstel van reso-
lutie betreffende de bescherming en het onderhoud van het 
bomenerfgoed van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest in-
gediend dat vandaag door de commissie besproken wordt. 
Mevrouw Marion Lemesre moet opnieuw een zucht van 
verlichting slaken want het heeft acht maanden geduurd om 
het voorstel op de agenda te krijgen. Zou de olijfboomcoa-
litie stokken in de wielen steken ?

Deze nieuwe voorstel sluit rechtstreeks aan bij het vo-
rige voorstel, maar is natuurlijk verrijkt met de conclusies 
uit de debatten van 2008. De verzuchtingen van de hoofden 
van de gewestelijke en de gemeentelijke diensten alsook 
van de wetenschappelijke verenigingen en de natuurbe-
schermingsverenigingen werden daar ook in verwerkt.

Mevrouw Lemesre wijst erop dat zij nu al bijna vier jaar 
dit dossier verdedigt. En wat stelt men vast ? Dat er nog 
altijd niets veranderd is !

Begin mei 2010, hebben het Koninklijk Belgisch Ver-
bond voor de Bescherming van de Vogels en Bruxelles 
Nature een niets aan duidelijkheid te wensen overlatende 
oproep gedaan om te stoppen met het kappen van bomen in 
de lente. Die verenigingen zijn gekant tegen het vellen van 
de kastanjebomen zoals aangekondigd door Mobiel Brus-
sel op het kruispunt van de Vorstlaan en de Tervurenlaan. 
Een zestigtal bomen zouden geveld moeten worden voor de
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le dépôt de Woluwe. C’est contraire à la directive « Na-
ture » qui existe déjà dans l’arsenal législatif régional. 

Ces associations n’acceptent pas que des arbres soient 
abattus, ni même transplantés, en pleine période de repro-
duction, et plus spécialement de nidifi cation. Ces craintes 
ont également été relayées par les comités Churchill-Mes-
sidor et Tervueren. Ceux-ci, très inquiets de faire face à des 
problématiques différentes mais dont les causes sont les 
mêmes, ont émis le 3 mai 2010 un communiqué de presse 
conjoint concernant « la multiplication des affrontements 
entre les comités et les projets de la STIB ainsi que le sou-
hait d’obtenir pour Bruxelles un plan vert ».

Ces comités représentent quand même 10.000 signa-
tures et sont actuellement, et à juste titre, très « remon-
tés » : « sans certaines évolutions concernant la publicité, 
la concertation et la gestion des chantiers régionaux par la 
STIB et l’Aménagement du territoire (AATL), nous n’irons 
que d’affrontements en affrontements » indiquent-ils dans 
leur communiqué. 

Ils appellent « tous les acteurs politiques à transcender 
leur appartenance politique afi n d’œuvrer dans l’intérêt de 
tous les Bruxellois » en adoptant la proposition de résolu-
tion qui est présentée aujourd’hui.

En effet, le texte de la proposition coïncide avec les 
demandes de ces différentes associations. Il reprend les 
conclusions des auditions et des débats organisés sous la 
précédente législature, que Mme Marion Lemesre invite à 
relire. 

La proposition de résolution demande au Gouverne-
ment :

– de reconnaître le caractère exceptionnel des marronniers 
et autres espèces d’arbres de prestige sur l’ensemble des 
grands axes de la Région et des communes;

– d’établir une plate-forme de concertation et des codes de 
bonne conduite afi n d’harmoniser les interventions;

– de renforcer les prescrits et exigences des cahiers des 
charges dans l’attribution des marchés publics en matiè-
re de travaux publics se déroulant à proximité des arbres 
(le charroi lourd sur les racines peut aussi détériorer ces 
espaces verts);

– d’augmenter le nombre de contrôleurs de chantiers tant 
à l’AED qu’à l’IBGE;

– de soutenir la recherche fondamentale dans le domaine 
de l’arboriculture urbaine;

– dans les zones critiques, de faire procéder par un orga-
nisme indépendant de toute pression à l’analyse phyto-

verlenging van tram 94 naar de remise van Woluwe. Dat is 
in strijd met de natuurrichtlijn die reeds bestaat in de ge-
westelijke wetgeving.

Die verenigingen aanvaarden niet dat bomen geveld of 
verplant worden in een periode van voortplanting, in het 
bijzonder van nestvorming. De comités Churchill-Messidor 
en Tervuren delen dezelfde vrees. Zij worden geconfron-
teerd met verschillende problematieken maar met dezelfde 
oorzaken en hebben op 3 mei 2010 een persbericht uitge-
bracht over de toenemende confrontaties tussen de comités 
en de MIVB-projecten alsook de wens om voor Brussel 
over een groenplan te beschikken.

Die comités hebben 10.000 handtekeningen verzameld 
en zij thans erg « opgenaaid ». Zij stellen in hun bericht dat, 
als er niets verandert op het vlak van bekendmaking, over-
leg en beheer van de gewestelijke bouwplaatsen door de 
MIVB en het Bestuur voor Ruimtelijke Ordening (BROH), 
de confrontaties elkaar zullen blijven opvolgen.

Zij roepen alle politici op om over de partijgrenzen heen 
te werken in het belang van alle Brusselaars door het voor-
stel van resolutie dat vandaag voorligt aan te nemen.

De tekst van het voorstel valt immers samen met de 
verzuchtingen van deze verenigingen. De tekst neem de 
conclusies van de hoorzittingen over alsook van de debat-
ten die tijdens de vorige zittingsperiode georganiseerd zijn. 
Mevrouw Marion Lemesre nodigt de leden uit om die te 
herlezen.

Het voorstel van resolutie vraagt de Regering om :

– het uitzonderlijke karakter te erkennen van de kastan-
jebomen en andere prestigieuze boomsoorten langs alle 
grote lanen van het Gewest en de gemeenten;

– een platform voor overleg op te richten en een gedrags-
code op te stellen om de interventies te harmoniseren;

– de voorschriften en de vereisten in de bestekken in het 
kader van de gunning van overheidsopdrachten voor 
openbare werken in de buurt van bomen te verstrengen 
(zware voertuigen op de wortels kunnen de groene ruim-
ten ook beschadigen);

– het aantal controleurs van bouwplaatsen uit te breiden, 
zowel bij het BUV als bij het BIM;

– het fundamenteel onderzoek in stedelijke arboricultuur 
te steunen;

– in de kritieke gebieden, een fytosanitaire analyse te laten 
uitvoeren door een orgaan waarop geen druk uitgeoe-
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sanitaire des arbres selon une méthodologie rigoureuse 
intégrant un diagnostic visuel, de stabilité et de vitalité;

– de ne délivrer les permis d’urbanisme ou visant l’abat-
tage des arbres dans la Région de Bruxelles-Capitale 
qu’après concertation avec les communes;

– de concilier développement des transports et rénovation 
des voiries en imposant, notamment, à des organismes 
tels que la STIB d’intégrer leurs projets dans le plan de 
gestion global des espaces verts;

– d’imposer le respect des règles de l’art dans le traitement 
des espaces verts;

– de procéder à une réfl exion tenant compte de l’ensemble 
des objectifs ci-dessus sur la base du plan de gestion glo-
bal basé sur l’état sanitaire des arbres au sein d’une com-
mission regroupant les diverses tendances représentées 
au Parlement régional, les représentants des communes 
et des instances ou associations concernées, en vue de 
fi xer les lignes de force déontologiques.

Afi n de terminer sur une note positive, Mme Marion 
Lemesre se dit heureuse que sa proposition de résolution 
soit examinée au sein de la commission de l’Environne-
ment, avec la ministre en charge de cette matière, afi n que 
l’aspect environnemental, l’aspect « espaces verts » puisse 
enfi n occuper la place qui lui revient – place au moins aussi 
importante que les autres fonctions – dans les processus de 
décision en matière d’aménagement du territoire.

Il est plus que temps maintenant qu’une majorité sou-
cieuse du patrimoine arboré en Région bruxelloise puisse 
se dégager à l’issue des travaux. 

II. Position de
la ministre Evelyne Huytebroeck

La ministre Evelyne Huytebroeck dit partager les préoc-
cupations de Mmes Marion Lemesre et Jacqueline Rous-
seaux sur la nécessité de protéger le patrimoine arboré de 
la Région bruxelloise, qui constitue une richesse détermi-
nante pour la qualité de vie des habitants. 

Tous les arbres, qu’ils soient situés sur la voirie ou dans 
les parcs, sont importants parce qu’ils contribuent à la bio-
diversité en milieu urbain. Les arbres de voiries jouent par 
ailleurs un rôle fondamental dans l’amélioration des ca-
ractéristiques esthétiques et paysagères de la ville et font 
partie intégrante du cadre de vie proche des habitants. La 
valeur des arbres n’est pas quantifi able mais elle est bien 
plus importante en milieu urbain qu’ailleurs, d’où l’intérêt 
de ne pas considérer les arbres comme un simple mobilier 
urbain mais comme un atout essentiel pour l’attractivité de 

fend wordt, volgens een strikte methodologie waarbij 
een visuele diagnose en een diagnose van de stabiliteit 
en de vitaliteit uitgevoerd worden;

– de stedenbouwkundige vergunningen of de vergunnin-
gen voor het omhakken van bomen in het Brussels Ge-
west pas af te geven na overleg met de gemeenten;

– de ontwikkeling van het transport en de renovatie van de 
wegen met elkaar te verzoenen door met name organen 
zoals de MIVB op te leggen dat zij hun projecten in het 
algemeen beheersplan voor de groene ruimten moeten 
verwerken;

– de regels van de kunst na te leven bij de aampak van de 
groene ruimtes;

– een gedachtewisseling te houden over alle bovenver-
melde doelstellingen, op basis van een algemeen be-
heersplan uitgaande van de gezondheidstoestand van de 
bomen in een commissie met de verschillende partijen 
van het gewestparlement, de vertegenwoordigers van de 
gemeenten en betrokken instanties of verenigingen, om 
de deontologische krachtlijnen vast te stellen. 

Om op een positieve noot te eindigen, zegt mevrouw 
Marion Lemesre dat zij blij is dat het voorstel van resolutie 
door de commissie leefmilieu besproken wordt, samen met 
de bevoegde minister, opdat het milieuaspect, het aspect 
« groene ruimten » eindelijk de nodige aandacht krijgt – 
evenveel als de andere functies – in de besluitvorming voor 
de ruimtelijke ordening.

Het wordt hoog tijd dat op het einde van de werkzaam-
heden een meerderheid gevonden wordt die bezorgd is om 
het bomenerfgoed in het Gewest.

II. Standpunt van
minister Evelyne Huytebroeck

Minister Evelyne Huytebroeck zegt de bezorgdheid te 
delen van mevrouw Marion Lemesre en mevrouw Jacque-
line Rousseaux over de noodzaak om het bomenerfgoed in 
het Gewest te beschermen. Het is een rijkdom die van be-
lang is voor de kwaliteit van het leven van de bewoners.

Alle bomen, op de openbare weg of in de parken, zijn 
belangrijk omdat ze bijdragen tot de biodiversiteit in de ste-
delijke omgeving. De bomen langs de weg spelen overigens 
een essentiële rol in de verbetering van de stedelijke esthe-
tiek en van het landschap in de stad. Zij maken integraal 
deel uit van de leefomgeving van de bewoners. De waarde 
van de bomen kan niet geraamd worden, maar is in de stad 
veel groter dan elders; vandaar het belang om de bomen 
niet als een gewoon stadsmeubel te beschouwen, maar wel 
als een belangrijke troef voor de aantrekkelijkheid van de 
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la ville. La ministre comprend donc l’énorme intérêt, voire 
l’attachement que les Bruxellois accordent aux arbres de la 
capitale et juge nécessaire de dégager une stratégie globale 
pour la gestion de ce patrimoine. 

Mme Evelyne Huytebroeck signale que plusieurs deman-
des contenues dans la proposition de résolution trouveront 
une réponse dans la nouvelle ordonnance-cadre relative à la 
conservation de la nature, actuellement en cours d’adoption 
par le Gouvernement. Le projet d’ordonnance-cadre, qui 
reprendra toutes les ordonnances « nature » existantes, est 
passé en première lecture lors de la précédente législature. 
Il a été envoyé pour avis au Conseil supérieur bruxellois de 
la conservation de la nature et au Conseil de l’Environne-
ment, ainsi qu’au Conseil économique et social, et passera 
prochainement en deuxième lecture au Gouvernement. 

La nouvelle ordonnance va apporter une réponse à la 
gestion des arbres situés dans les zones Natura 2000, qui 
devront chacune faire l’objet d’un plan de gestion spécifi -
que. Elle permettra la désignation défi nitive de trois zones 
Natura 2000 et de 48 stations représentant 14 % du terri-
toire bruxellois. Les plans de gestion feront l’objet d’une 
enquête publique et permettront d’organiser les consulta-
tions nécessaires. 

Quant aux autres arbres, qu’ils soient situés dans les 
parcs ou sur les voiries, ils sont visés par le projet de réseau 
écologique bruxellois que la ministre souhaite développer 
dans les prochaines années. Ce concept de réseau écologi-
que vise à préserver ou restaurer un réseau d’habitat inter-
connecté pour garantir la survie à long terme des espèces 
et des habitats menacés par la fragmentation. La mise en 
œuvre du réseau se fera notamment par la création d’aires 
protégées ainsi que par l’adoption de mesures de protec-
tion des espèces, des biotopes urbains et des éléments du 
paysage. Il complétera donc les actuels maillages vert et 
bleu dont il est question dans le Plan régional de Dévelop-
pement. 

Le réseau écologique bruxellois fera l’objet d’une plani-
fi cation dans le cadre du Plan régional Nature imposé par 
l’ordonnance, ce qui permettra de défi nir une vision globale 
de gestion à long terme. Le Plan Nature devra s’appuyer 
sur le rapport sur l’état de la nature, qui fera l’inventaire 
détaillé de l’état de la nature à Bruxelles et des outils de 
gestion existants. Ce rapport devra déboucher sur des re-
commandations et actions à insérer dans le Plan Nature. 
Il fera l’objet d’une étude d’incidences et sera soumis à 
enquête publique. Il s’appuiera sur les concertations utiles 
non seulement avec les Bruxellois, mais aussi avec les ges-
tionnaires concernés au niveau communal et régional. Le 
plan pourra imposer des mesures contraignantes aux pou-
voirs publics et notamment défi nir des règles précises en 
matière de choix des essences ou en ce qui concerne les 
modalités d’abattage et de gestion. Bruxelles Environne-
ment a déjà accumulé un nombre de données considérable 
pour le rapport sur l’état de la nature et a également entamé 

stad. De minister begrijpt dus het grote belang dat de Brus-
selaars hechten aan de bomen van de hoofdstad en vindt het 
nodig om een algemene strategie uit te dokteren voor het 
beheer van dat erfgoed.

Minister Evelyne Huytebroeck zegt dat verschillende 
verzoeken in het voorstel een antwoord zullen krijgen in de 
kaderordonnantie betreffende het natuurbehoud, die in de 
fase van de goedkeuring door de regering zit. Het ontwerp 
van kaderordonnantie dat alle bestaande « natuurordonnan-
ties » zal bundelen, is tijdens de vorige zittingsperiode in 
eerste lezing goedgekeurd. De tekst is om advies voorge-
legd aan de Brusselse Hoge Raad voor Natuurbehoud en 
aan de Raad voor Leefmilieu, aan de Economische en Soci-
ale Raad en zal binnenkort in tweede lezing aan de regering 
voorgelegd worden.

De nieuwe ordonnantie zal een antwoord geven op het 
beheer van de bomen in de zones Natura 2000 die elk het 
voorwerp zullen moeten uitmaken van een specifi ek be-
heerplan. Drie zones Natura 2000 en 48 stations die 14 % 
van de Brusselse oppervlakte vertegenwoordigen zullen 
defi nitief afgebakend worden. De beheersplannen zullen 
onderworpen worden aan een openbaar onderzoek en de 
nodige raadplegingen zullen uitgevoerd worden.

De andere bomen in de parken of langs de wegen zul-
len vallen onder het project voor een Brussels ecologisch 
netwerk dat de minister de komende jaren in de steigers 
wil zetten. Dat concept strekt ertoe een aansluitend habi-
tatnetwerk te vrijwaren of te herstellen om de overleving 
op lange termijn van soorten en habitats die door fragmen-
tering bedreigd worden te garanderen. De verwezenlijking 
van het netwerk zal onder andere gebeuren door de aanleg 
van beschermde zones en door maatregelen ter bescher-
ming van de soorten, de stedelijke biotopen en landschaps-
elementen. Het netwerk wordt dus een aanvulling op de 
huidige groene en blauwe netwerken waarvan sprake in het 
gewestelijk ontwikkelingsplan.

Het Brussels ecologisch netwerk zal het voorwerp uit-
maken van een planning in het kader van het gewestelijk 
plan Natuur opgelegd door de ordonnantie, wat een alles-
omvattende visie op het beheer op lange termijn mogelijk 
zal maken. Het Natuurplan zal gebaseerd moeten zijn op het 
verslag over de staat van de natuur, dat een gedetailleerde 
inventaris zal maken van de staat van de natuur in Brussel 
en van de bestaande beheersinstrumenten. Dat verslag zal 
moeten leiden tot aanbevelingen en acties die in het Na-
tuurplan opgenomen zullen worden. Het zal het voorwerp 
uitmaken van een effectenstudie en aan een openbaar on-
derzoek onderworpen worden en gebaseerd zijn op overleg 
niet enkel met de Brusselaars, maar ook met de beheerders 
op gemeentelijk en gewestelijk vlak. Het plan zal dwin-
gende maatregelen kunnen opleggen aan de overheden en 
precieze regels kunnen opleggen op het vlak van de soorten 
en de voorwaarden voor het kappen en beheren. Leefmilieu 
Brussel heeft al een groot aantal gegevens verzameld voor



— 8 —A-38/2 – 2013/2014 A-38/2 – 2013/2014

la réfl exion sur le projet de plan ainsi que sur le projet de 
réseau écologique bruxellois. 

Les projets d’ordonnance liés au Plan Nature et au ré-
seau écologique bruxellois apporteront donc une solu-
tion globale et cohérente à la succession de problèmes et 
d’événements malheureux dont la presse s’est faite l’écho 
récemment, tels que la plantation d’essences exotiques le 
long de l’avenue de Tervueren ou l’abattage d’arbres en pé-
riode de nidifi cation. L’ordonnance « Nature » défi nit no-
tamment des périodes précises au cours desquelles il sera 
interdit d’abattre des arbres en Région bruxelloise. A cet 
égard, la ministre tient à signaler que les travaux d’abattage 
et d’entretien des arbres de voirie ne sont pas du ressort de 
Bruxelles Environnement. Ils sont réalisés par les gestion-
naires de voiries, à savoir l’AED ou les communes. Ils sont 
soumis à certifi cat ou à permis d’urbanisme ainsi qu’à la 
direction des Monuments et des Sites lorsqu’ils concernent 
des arbres classés. La ministre regrette que Bruxelles En-
vironnement soit très rarement consulté ou même informé 
avant la réalisation de travaux. Lorsqu’il est consulté, par 
exemple au moment où les dossiers arrivent en commis-
sion de concertation, Bruxelles Environnement ne manque 
pas de répondre aux invitations et de prodiguer ses conseils 
pour la préservation des arbres. En de pareils cas, l’Institut 
rappelle les règles à respecter en matière de protection des 
arbres et des oiseaux. 

La ministre affi rme que les administrations se parlent et 
collaborent entre elles, mais elle souhaite que cette colla-
boration soit renforcée et mieux structurée. En attendant la 
fi nalisation du réseau écologique bruxellois et de son plan 
de gestion, des contacts ont été pris avec la ministre de la 
mobilité, Brigitte Grouwels, et un groupe de travail a été 
mis en place pour défi nir des règles en matière d’abattage 
et d’entretien des arbres de voirie et discuter du choix des 
essences. Ce groupe de travail est composé de représen-
tants de Bruxelles Environnement, de Bruxelles Mobilité et 
de l’AATL. Pour le reste, Mme Evelyne Huytebroeck rap-
pelle que Bruxelles Environnement gère près de 50 % des 
espaces verts bruxellois et applique pour l’ensemble de ces 
sites les méthodes de gestion différenciée qui assurent une 
protection optimale de leurs caractéristiques naturelles et 
patrimoniales. Elle rappelle également que Bruxelles Envi-
ronnement collabore déjà avec l’association bruxelloise des 
gestionnaires de plantations pour lui fournir une formation 
et une expertise en matière de gestion des espaces verts. 

Pour conclure, la ministre répète que les projets en cours 
répondent aux demandes contenues dans la proposition 
de résolution. Le réseau écologique bruxellois permettra 
de répertorier et de cartographier l’état du patrimoine na-
turel bruxellois, de lui accorder l’attention qui convient et 
d’établir des règles de gestion adéquates. Il permettra de 
développer une vision stratégique globale tenant compte 
des différentes dimensions et contraintes historiques, es-
thétiques et écologiques. Les enquêtes publiques prévues 

het verslag over de staat van de natuur en heeft ook een 
begin gemaakt met de gedachtewisseling over het ontwerp 
van het plan alsook over het project voor een ecologisch 
netwerk in Brussel.

De ontwerpen van ordonnantie die te maken hebben 
met het Natuurplan en het ecologisch netwerk zullen dus 
een algemene oplossing bieden voor de reeks problemen 
en incidenten die onlangs de pers gehaald hebben; zoals 
het aanplanten van exotische soorten langs de Tervurenlaan 
of het kappen van bomen tijdens de periode van nestvor-
ming. De natuurordonnantie defi nieert met name de peri-
odes tijdens welke het verboden zal zijn bomen te vellen 
in het Gewest. In dat verband wijst de minister erop dat de 
Leefmilieu Brussel niet bevoegd is voor het vellen en het 
onderhouden van bomen langs de wegen. Die werken wor-
den uitgevoerd door de wegbeheerder, in casu het BUV of 
de gemeenten. Daarvoor is een stedenbouwkundig attest of 
vergunning voor vereist of de machtiging van Monumen-
ten en Landschappen in het geval van beschermde bomen. 
De minister betreurt dat Leefmilieu Brussel zelden geraad-
pleegd wordt of geïnformeerd wordt voor de uitvoering van 
de werken. Wanneer Leefmilieu Brussel toch geraadpleegd 
wordt, bijvoorbeeld op het moment dat de dossiers in de 
overlegcommissie binnenkomen, gaat Leefmilieu Brussel 
in op de uitnodigingen en geeft het advies over het behoud 
van de bomen. In dergelijke gevallen herinnert de instelling 
aan de regels die nageleefd moeten worden op het vlak van 
de bescherming van de bomen en de vogels.

De minister bevestigt dat de overheidsdiensten samen-
werken, maar zij wenst dat deze samenwerking uitgebreid 
en beter gestructureerd wordt. In afwachting van de vol-
tooiing van het ecologisch netwerk en het beheerplan, is 
er contact geweest met de minister van mobiliteit, Brigitte 
Grouwels, en is er een werkgroep opgericht om de regels te 
bepalen voor het vellen en het onderhouden van de bomen 
langs de wegen en de keuze van de soorten te bepalen. De 
werkgroep bestaat uit vertegenwoordigers van Leefmilieu 
Brussel, Mobiel Brussel en het BROH. Voor de rest herin-
nert mevrouw Evelyne Huytebroeck eraan dat Leefmilieu 
Brussel bijna 50 % van de Brusselse groene ruimten beheert 
en al die sites volgens aparte methodes beheert om een op-
timale bescherming van de natuurlijke en erfgoedkundige 
kenmerken te garanderen. Leefmilieu Brussel werkt ook 
al samen met de Brusselse vereniging van beheerders van 
aanplantingen om de nodige opleidingen en expertise aan 
te bieden op het vlak van het beheer van groene ruimten.

Tot slot herhaalt de minister dat de lopende projecten 
voldoen aan de verzuchtingen in het voorstel van resolutie. 
Het Brussels ecologisch netwerk zal het mogelijk maken 
om de staat van het natuurlijke erfgoed in kaart te bren-
gen, daaraan de nodige aandacht te besteden en geschikte 
beheersregels uit te vaardigen. Een allesomvattende stra-
tegische visie zal rekening houden met de historische, 
esthetische en ecologische vereisten. Door de openbare 
onderzoeken die vereist zijn voor de goedkeuring van het 
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pour l’adoption du plan de gestion Nature et des plans de 
gestion spécifi ques permettront d’établir les structures de 
concertation souhaitées. Le Plan Nature, dans son chapitre 
consacré au réseau écologique bruxellois, permettra d’iden-
tifi er les menaces qui pèsent sur ce patrimoine et de défi nir 
les règles à mettre en place pour y répondre. Ces mesures 
s’imposeront à tous les acteurs publics et donc également 
aux gestionnaires des voiries. Le projet d’ordonnance, en 
défi nissant des périodes précises d’interdiction, lève les 
incertitudes et les imprécisions qui existent actuellement 
quant à l’abattage des arbres. 

Mme Huytebroeck pense que les compétences existent 
en Région bruxelloise dans le domaine de l’arboriculture 
urbaine, notamment au sein de Bruxelles Environnement 
qui met déjà ses compétences en œuvre dans les espaces 
qu’il gère et apporte son soutien et son expertise aux autres 
acteurs quand on lui en fait la demande. Il est donc beau-
coup plus important de mettre en place des procédures pour 
que les acteurs concernés fassent appel aux compétences 
nécessaires là où elles existent. 

Certaines mesures existent déjà, alors que d’autres se 
retrouveront dans l’ordonnance « Nature » qui passera pro-
chainement en deuxième lecture au Gouvernement. 

III. Discussion générale

Mme Olivia P’tito rejoint l’avis de la ministre et affi rme 
que son groupe se soucie également de la problématique 
des arbres, qui est en pleine évolution. L’arboriculture ur-
baine relève de la biodiversité en Région bruxelloise. 2010 
est l’année de la biodiversité mais aussi de la lutte contre 
la pauvreté. La députée reconnaît que notre ville-région est 
très verte, mais elle déplore que ces coins de verdure soient 
trop peu présents dans certains quartiers. Chacun doit pou-
voir bénéfi cier des bienfaits de la nature. 

La préservation de la nature et de la biodiversité fi gure 
en bonne place dans l’accord de gouvernement. Différents 
moyens à mettre en œuvre sont précisés, tels que l’actua-
lisation de la législation, l’adoption d’un Plan Nature, la 
protection des sites de haute valeur biologique et la mise 
en œuvre d’un réseau écologique, ainsi que la réduction de 
l’utilisation des biocides et pesticides. 

L’accord de gouvernement poursuit en ces termes : 
« Une ordonnance simplifi era la législation en vigueur et 
introduira les outils, régimes et procédures de conservation 
faisant actuellement défaut. Elle consacrera l’interdiction 
des abattages d’arbres durant la période de nidifi cation des 
oiseaux (du 15 avril au 15 août) moyennant les exceptions 
qui seront déterminées par l’ordonnance. Un plan régional 
nature sera élaboré. Il comprendra une programmation dans 
le temps et l’espace des actions à mener pour atteindre ces 
objectifs ainsi qu’une cartographie du réseau écologique 
bruxellois. [...]. Pour tout projet d’infrastructure de trans-
port engendrant ou accentuant un effet de morcellement, 

beheersplan Natura en de specifi eke beheersplannen zullen 
de gewenste overlegstructuren tot stand komen. Het plan 
Natura, in het hoofdstuk over het ecologisch netwerk, zal 
omschrijven wat het erfgoed bedreigt en de regels bepalen 
om daar iets aan te doen. Deze maatregelen zullen gelden 
voor alle openbare actoren en dus ook voor de wegbeheer-
ders. Het ontwerp van ordonnantie defi nieert de precieze 
periodes voor het verbod en neemt dus de bestaande onze-
kerheid over het vellen van de bomen weg.

Mevrouw Huytebroeck meent dat de nodige kennis be-
staat in het Gewest op het vlak van de stedelijke arboricul-
tuur, bijvoorbeeld binnen Leefmilieu Brussel. Die instel-
ling zet reeds haar kennis in voor ruimten die zij beheert 
en voor actoren die daar om vragen. Het is dus belangrijker 
om procedures in te voeren die de betrokken actoren naar 
de bestaande expertise leiden.

Bepaalde maatregelen bestaan al, terwijl andere opgeno-
men zullen worden in de ordonnantie « Natuur » die bin-
nenkort in tweede lezing op tafel van de Regering komt.

III. Algemene bespreking

Mevrouw Olivia P’tito is het eens met de minister en 
zegt dat haar fractie ook aandacht heeft voor de bomen, een 
problematiek die volop aan het evolueren is. De stedelijke 
arboricultuur maakt deel uit van de biodiversiteit in het Ge-
west. 2010 is het jaar van de biodiversiteit geweest maar 
ook van de strijd tegen de armoede. De volksvertegenwoor-
digster geeft toe dat het stadsgewest zeer groen is, maar be-
treurt dat er in sommige wijken te weinig groen is. Elkeen 
moet kunnen genieten van de geneugten van de natuur.

Natuurbehoud en biodiversiteit krijgen de nodige aan-
dacht in het regeerakkoord. Er worden verschillende mid-
delen omschreven zoals de bijwerking van de wetgeving, 
de goedkeuring van een Natuurplan, de bescherming van 
de sites met hoge biologische waarde en de verwezenlij-
king van een ecologisch netwerk, alsook de vermindering 
van het gebruik van pesticiden en biociden. 

Het regeerakkoord luidt ook nog als volgt : « Een or-
donnantie zal de geldende wetgeving vereenvoudigen en 
beschermingsinstrumenten,-stelsels en -procedures invoe-
ren die vandaag ontbreken. Ze zal het verbod op de bomen-
kap bekrachtigen tijdens de periode waarin de vogels hun 
nest hebben (van 15 april tot 15 augustus), mits de uitzon-
deringen die zullen worden bepaald door de ordonnantie. 
Er zal een Gewestelijk Natuurplan worden uitgewerkt. Het 
zal een programmering in tijd en ruimte omvatten voor de 
acties die deze doelstellingen moeten verwezenlijken en 
een cartografi e van het Brussels ecologisch netwerk. […] 
Voor elk project van vervoersinfrastructuur dat binnen of 
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au sein ou entre des sites de haute valeur biologique, des 
mesures compensatoires seront systématiquement impo-
sées de manière à garantir la connectivité pour les espèces 
sauvages. ». 

Le patrimoine arboré géré par la Région de Bruxel-
les-Capitale compte plus de 27.500 arbres d’alignement
inventoriés et fi chés que l’on peut découvrir sur le site 
http://arbres-inventaire.irisnet.be. Mme Olivia P’tito souli-
gne qu’il existe donc déjà une cartographie très détaillée en 
la matière.

Depuis 2003, une cellule de surveillance des arbres a été 
mise en place à Bruxelles Environnement afi n de constituer 
une base de données cartographique qui recense les arbres 
situés dans les espaces verts et les forêts et qui intègre leur 
état sanitaire. Les interventions de terrain sont assurées par 
des entreprises spécialisées ainsi que par Bruxelles Envi-
ronnement. Les plans de gestion des espaces verts défi nis-
sent les grandes lignes de travail que le gestionnaire se pro-
pose de suivre. Les objectifs, principes et moyens d’action 
sont en principe élaborés après une analyse approfondie 
des caractéristiques de l’espace à gérer (aspects sociaux, 
environnementaux, économiques, maîtrise des coûts, tech-
niques applicables à ces sites verts) et permettent de poser 
des actes pour optimaliser la gestion. Ce type d’outil s’avè-
re également d’une grande utilité pour la planifi cation dans 
le temps des investissements et pour l’évaluation du travail 
effectivement réalisé.

La proposition de résolution de Mmes Lemesre et Rous-
seaux vise à reconnaître le caractère exceptionnel des ali-
gnements. Or, certains alignements et certains arbres sont 
déjà reconnus comme étant exceptionnels, comme en at-
teste le site http://arbres-inventaire.irisnet.be. Un permis 
d’abattage n’est pas délivré sans vérifi er scrupuleusement 
l’état sanitaire des arbres. La direction de l’urbanisme dis-
pose de fonctionnaires hautement qualifi és dans ce domai-
ne, qui veillent à une certaine cohérence lors de l’analyse 
des dossiers. 

Concernant la plate-forme de concertation, Mme Olivia 
P’tito partage le souci de la ministre d’assurer une colla-
boration bien structurée entre les administrations. L’AED 
et la direction de l’urbanisme tiennent d’ailleurs des réu-
nions hebdomadaires pour discuter de la problématique des 
arbres. La ministre de la mobilité Brigitte Grouwels a de-
mandé d’étudier la possibilité de mettre en place des grou-
pes de travail. De leur côté, les communes sont associées 
à la réfl exion lors de l’instruction du permis d’urbanisme. 
Pourquoi confi er le rôle de coordinateur à l’association 
bruxelloise des gestionnaires de plantations et ne pas faire 
appel aux compétences des administrations régionales et 
communales ? 

Quant à la délivrance des permis d’urbanisme en concer-
tation avec les communes, elle est déjà effective. Par exem-
ple, une réunion s’est tenue fi n 2009 avec la direction de 

tussen landschappen van grote biologische waarde versnip-
pering veroorzaakt of versterkt, zullen systematisch com-
penserende maatregelen opgelegd worden om de natuur-
verbindingsgebieden voor wilde soorten te waarborgen. ».

Het bomenerfgoed dat door het Gewest beheerd wordt 
telt meer dan 27.500 bomen langs de wegen, die geïnven-
tariseerd zijn op de site http://bomen-inventaris.irisnet.be. 
Mevrouw Olivia P’tito onderstreept dat er dus al een zeer 
precieze cartografi e op dat vlak bestaat.

Sinds 2003 is er een toezichtcel voor de bomen opgericht 
bij Leefmilieu Brussel om een databank aan te leggen met 
de bomen in de groene ruimten en in de bossen. De gezond-
heidstoestand ervan wordt ook beschreven. Het veldwerk is 
een taak voor Leefmilieu Brussel en voor gespecialiseerde 
bedrijven. De beheersplannen voor de groene ruimten be-
palen de grote lijnen die de beheerder wenst te volgen. De 
doelstellingen, principes en actiemiddelen worden in prin-
cipe opgesteld na een grondige analyse van de kenmerken 
van de te beheren ruimte (sociale aspecten, milieuaspecten, 
economische aspecten, kostenbeheersing, technieken van 
toepassing op deze groene ruimten) en maken het mogelijk 
handelingen te stellen om het beheer te optimaliseren. Dat 
soort instrument blijkt ook zeer nuttig te zijn voor de plan-
ning in de tijd van de investeringen en voor de evaluatie 
van het daadwerkelijk geleverde werk.

Het voorstel van resolutie van mevrouw Lemesre en 
mevrouw Rousseaux strekt ertoe het uitzonderlijke karak-
ter van de rijen laanbomen te erkennen. Sommige rijen en 
sommige bomen zijn evenwel al erkend als uitzonderlijk, 
zoals op de internetsite http://bomen-inventaris.irisnet.be 
staat. Er wordt pas een kapvergunning afgegeven na een 
zorgvuldig onderzoek van de gezondheidstoestand van de 
bomen. De directie Stedenbouw beschikt over ambtenaren 
die zeer deskundig zijn op dat gebied en toezien op cohe-
rentie bij de analyse van de dossiers.

Wat het overlegplatform betreft, is mevrouw Olivia 
P’tito het met de minister eens dat er een goed gestruc-
tureerde samenwerking tussen de besturen tot stand moet 
worden gebracht. Het BUV en de directie Stedenbouw hou-
den trouwens wekelijkse vergaderingen om de problema-
tiek van de bomen te bespreken. Minister van Mobiliteit 
Brigitte Grouwels heeft gevraagd om de mogelijkheid om 
werkgroepen op te richten te bestuderen. Van hun kant wor-
den de gemeenten betrokken bij het denkwerk wanneer de 
stedenbouwkundige vergunning wordt behandeld. Waarom 
wordt de Brusselse Vereniging voor Plantsoenbeheerders 
aangesteld als coördinator en wordt er geen beroep gedaan 
op de deskundigheid van de gewest- en gemeentebestu-
ren ?

De stedenbouwkundige vergunningen worden al afge-
geven in overleg met de gemeenten. Eind 2009 heeft er 
bijvoorbeeld een vergadering plaatsgehad met de directie 
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l’urbanisme, Beliris et la commune d’Ixelles concernant 
l’abattage d’arbres aux étangs d’Ixelles. La commune a or-
ganisé par la suite des séances d’information à destination 
des riverains. Tous les alignements du côté Flagey ont à ce 
jour été abattus et aucune remarque n’a été soulevée. Ces 
arbres étaient en fi n de vie et ont fait l’objet d’une expertise 
pointue réalisée par un organisme agréé. Il faut évidem-
ment tenir compte de la situation phytosanitaire des arbres 
et aussi d’une certaine diversité dans les espèces plantées.

L’idée d’un plan global de gestion est positive, mais elle 
est diffi cile à mettre en œuvre. Elle se retrouve indirecte-
ment dans le Plan Nature. Mme Olivia P’tito signale que 
l’arboriculture urbaine est une discipline récente et que les 
connaissances scientifi ques sont en évolution. Il convient 
donc que les spécialistes de l’administration instaurent un 
bon dialogue. 

La députée estime au nom du groupe PS que la propo-
sition de résolution, même si elle va dans le bon sens, ne 
tient pas compte de l’accord de gouvernement et ne fait 
nullement référence aux dispositifs existants sur le terrain. 
Elle demande en conséquence de rejeter cette proposition. 

M. Ahmed Mouhssin souligne que le groupe Ecolo par-
tage les préoccupations exprimées dans la proposition de 
résolution. Pour son groupe, cela fait trente ans que l’on 
est dans l’année de la biodiversité. Il s’agit d’un très long 
combat. 

Le Gouvernement a pris un certain nombre d’engage-
ments pour les cinq prochaines années en termes de lutte 
contre la perte de la biodiversité et de mesures pour favo-
riser la conservation de la nature urbaine : actualisation de 
la législation, adoption d’un Plan Nature, interdiction des 
abattages d’arbres pendant la période de nidifi cation des 
oiseaux du 15 avril au 15 août moyennant les exceptions qui 
seront déterminées par l’ordonnance. La ministre a montré 
que ces engagements sont en bonne voie d’exécution. 

L’actualité récente a rappelé l’urgence d’avancer dans 
ce domaine, en raison notamment du choix malheureux 
de certaines essences d’arbres (le tilleul argenté avenue de 
Tervueren) et de l’abattage d’arbres durant la période de 
nidifi cation. La mobilisation d’associations de riverains ou 
de protection de l’environnement permet souvent d’éviter 
le pire, mais cette situation ne peut perdurer. La diffi culté 
réside dans le nombre d’intervenants. Lors d’un débat en 
commission sur la biodiversité, le groupe Ecolo avait insisté 
sur le renforcement de la transversalité interministérielle et 
de l’action des différentes administrations (environnement, 
aménagement du territoire, travaux publics, transports). A 
titre d’exemple, les Pays-Bas avaient été cités, où la gestion 
des sites naturels est le fruit d’une collaboration entre le 
ministère de l’environnement et celui des travaux publics. 

Suite à la réponse très complète de la ministre, il apparaît 
au groupe Ecolo que la proposition de résolution, dans ses 

Stedenbouw, Beliris en de gemeente Elsene over het kap-
pen van bomen aan de vijvers van Elsene. Vervolgens 
heeft de gemeente informatiesessies voor de omwonenden 
georganiseerd. Alle rijen laanbomen aan de kant van het 
Flageyplein werden omgehakt. Daarover werd geen enkele 
opmerking gemaakt. Die bomen waren op sterven na dood 
en werden zorgvuldig onderzocht door een erkende instel-
ling. Er moet natuurlijk rekening worden gehouden met de 
fytosanitaire toestand van de bomen en ook met een zekere 
diversiteit in de aangeplante soorten.

Het idee van een globaal beheersplan is positief, maar 
moeilijk uit te voeren. Het is indirect opgenomen in het 
Natuurplan. Mevrouw Olivia P’tito wijst erop dat stede-
lijke arboricultuur een recente discipline is en dat de we-
tenschappelijke kennis evolueert. De specialisten van het 
bestuur moeten dus een goede dialoog tot stand brengen.

Namens de PS-fractie vindt de volksvertegenwoordig-
ster dat het voorstel van resolutie weliswaar de goede rich-
ting uitgaat, maar geen rekening houdt met het regeerak-
koord en helemaal niet verwijst naar wat er in de praktijk 
bestaat. Bijgevolg vraagt ze om het voorstel te verwerpen.

De heer Ahmed Mouhssin onderstreept dat de Ecolo-
fractie de bekommernissen deelt die in het voorstel van 
resolute te berde zijn gebracht. Volgens zijn fractie is het 
al dertig jaar het jaar van de biodiversiteit. Het is een zeer 
lange strijd.

De regering is voor de komende vijf jaar een aantal ver-
bintenissen aangegaan om het verlies aan biodiversiteit 
te bestrijden en maatregelen te treffen om de natuur in de 
stad te behouden : bijwerking van de wetgeving, goedkeu-
ring van een Natuurplan, verbod om bomen te kappen in 
de nestbouwperiode van 15 april tot 15 augustus met de 
uitzonderingen die bij de ordonnantie zullen worden vast-
gesteld. De minister heeft getoond dat die verbintenissen 
worden nagekomen.

Gezien de recente actualiteit, moeten er dringend vorde-
ringen worden gemaakt, onder meer wegens de ongeluk-
kige keuze van bepaalde boomsoorten (de zilverlinde aan 
de Tervurenlaan) en het omhakken van bomen tijdens de 
nestbouwperiode. Het optreden van verenigingen van om-
wonenden of voor milieubescherming voorkomt vaak het 
ergste, maar die situatie mag niet blijven duren. Het pro-
bleem zit in het aantal betrokken actoren. Tijdens een debat 
in de commissie over biodiversiteit had de Ecolo-fractie 
aangedrongen op het versterken van de interministeriële 
transversaliteit en de werking van de verschillende bestu-
ren (leefmilieu, ruimtelijke ordening, openbare werken, 
vervoer). Nederland werd als voorbeeld aangehaald, omdat 
het ministerie van Leefmilieu en dat van Openbare Werken 
er de natuursites gezamenlijk beheren.

Na het zeer volledige antwoord van de minister vindt 
de Ecolo-fractie dat de consideransen van het voorstel van 
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considérants, n’est plus d’actualité pour un certain nombre 
d’aspects. Certains points ont trouvé des solutions, d’autres 
méritent d’être corrigés comme par exemple celui relatif à 
l’association bruxelloise des gestionnaires de plantations. 
La question des communes n’est pas vraiment abordée; 
certains mettent en doute l’impartialité de l’administration, 
et plus particulièrement de Bruxelles Environnement. La 
proposition a été rédigée dans une optique d’aménagement 
du territoire et on ne retrouve pas suffi samment le volet 
« environnement » et « biodiversité ». En outre, certains 
aspects importants ne sont pas abordés, comme par exem-
ple le patrimoine arboré dans les intérieurs d’îlots. Dans la 
question du choix des essences, la biodiversité est évoquée 
mais il manque les aspects liés à la santé et aux allergies. 

M. Ahmed Mouhssin conclut en affi rmant que la pro-
position de résolution doit être amendée sur de nombreux 
points. En vue de l’amélioration du texte, les parlementaires 
pourront travailler en collaboration avec le Gouvernement.

Mme Annemie Maes signale que son groupe a lu la pro-
position de résolution avec intérêt. Il est essentiel de recon-
naître l’importance de la nature et des arbres dans un en-
vironnement urbain. La députée estime que la proposition 
devrait tenir compte des effets de la politique de mobilité 
sur les arbres, notamment en termes de bruit, de pollution 
de l’air, de stationnement (celui-ci peut occasionner des dé-
gâts aux racines des arbres). 

Les arbres peuvent servir à faire le lien entre de grands 
espaces verts et constituent à ce titre un maillon de la bio-
diversité. Leur fonction esthétique n’est pas non plus à né-
gliger, surtout le long des avenues les plus anciennes. Les 
Bruxellois ont raison d’aimer leurs arbres et de vouloir les 
maintenir dans la ville, ce qui contribue à une bonne qualité 
de vie. Des abattages sont parfois nécessaires et inévitables, 
mais il convient de ne pas commettre d’erreurs comme à 
l’avenue de Tervueren, où les marronniers ont été rempla-
cés par une espèce exotique, le tilleul argenté. Il importe de 
privilégier les essences indigènes et d’assurer la présence 
de différentes espèces. 

Bruxelles Environnement assure une bonne gestion des 
parcs. On peut notamment constater une évolution positive 
dans la gestion du parc Roi Baudouin à Jette, avec un accent 
particulier pour la biodiversité et les espèces indigènes. Les 
autres administrations régionales doivent également évo-
luer et développer une approche commune. 

L’accord de gouvernement prévoit l’élaboration d’une 
ordonnance relative à la protection de la nature, qui devrait 
permettre une gestion optimale de cette nature et défi nir une 
vision à long terme, avec des réponses aux différentes me-
naces qui existent dans la ville telles que la fragmentation, 
l’érosion, la compaction des sols. Une exposition a montré 
il y a quelques années le rôle fondamental des arbres dans 
l’absorption de l’eau de pluie. Les différents niveaux de 

resolutie op een aantal aspecten niet meer up-to-date zijn. 
Voor sommige punten is er een oplossing gekomen en an-
dere punten dienen te worden verbeterd, zoals dat over 
de Brusselse Vereniging voor Plantsoenbeheerders. De 
kwestie van de gemeenten komt niet echt aan bod : som-
migen twijfelen aan de onpartijdigheid van het bestuur en 
meer bepaald van Leefmilieu Brussel. Het voorstel werd 
opgesteld met ruimtelijke ordening als invalshoek en het 
leefmilieu- en biodiversiteitsaspect komt niet genoeg aan 
bod. Bovendien worden sommige belangrijke aspecten niet 
aangekaart, zoals het bomenerfgoed in de binnenkant van 
huizenblokken. Bij de keuze van de boomsoorten wordt 
van biodiversiteit gesproken, maar niet van de aspecten die 
te maken hebben met gezondheid en allergieën.

De heer Ahmed Mouhssin komt tot de slotsom dat het 
voorstel van resolutie op heel wat punten geamendeerd 
moet worden. Om de tekst te verbeteren, zullen de parle-
mentsleden kunnen samenwerken met de regering.

Mevrouw Annemie Maes wijst erop dat haar fractie het 
voorstel van resolutie aandachtig heeft gelezen. Het is es-
sentieel dat het belang van de natuur en de bomen in een 
stedelijke omgeving wordt erkend. Volgens de volksverte-
genwoordigster zou het voorstel rekening moeten houden 
met de gevolgen van het mobiliteitsbeleid voor de bomen, 
onder meer wat de geluidshinder, de luchtverontreiniging 
en het parkeren (dat de wortels van de bomen kan bescha-
digen) betreft.

Bomen kunnen dienen om groene ruimten met elkaar te 
verbinden en vormen zodoende een schakel in de biodiver-
siteit. Hun esthetische functie valt evenmin te verwaarlo-
zen, vooral langs de oudste lanen. De Brusselaars houden 
van hun bomen en willen ze terecht in de stad houden. Dat 
draagt bij tot een goede levenskwaliteit. Soms is het nodig 
en onvermijdelijk om bomen te vellen, maar fouten zoals 
aan de Tervurenlaan, waar de kastanjebomen werden ver-
vangen door een exotische soort, de zilverlinde, moeten 
worden vermeden. Inheemse soorten moeten de voorkeur 
krijgen en er moet variëteit zijn.

Leefmilieu Brussel zorgt voor een goed beheer van de 
parken. Men kan onder meer een positieve evolutie in het 
beheer van het Koning Boudewijnpark in Jette vaststellen 
met een bijzondere nadruk op biodiversiteit en inheemse 
soorten. De andere gewestbesturen moeten ook evolueren 
en een gezamenlijke aanpak tot stand brengen.

Het regeerakkoord voorziet in het opstellen van een 
ordonnantie inzake natuurbescherming, die het mogelijk 
zou moeten maken om de natuur optimaal te beheren en 
een langetermijnvisie te ontwikkelen met antwoorden op 
de verschillende dreigingen die in de stad bestaan, zoals 
fragmentering, erosie, bodemverdichting. Enkele jaren ge-
leden werd op een tentoonstelling de fundamentele rol van 
de bomen bij de absorptie van regenwater aangetoond. De 
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pouvoir doivent partager une même vision et assurer une 
concertation effi cace. 

La proposition de résolution comporte des aspects inté-
ressants, mais comme l’a déjà souligné M. Mouhssin, elle 
doit être retravaillée en profondeur. De son côté, la ministre 
pourrait-elle préciser le calendrier pour le dépôt de son pro-
jet d’ordonnance ? Quels acteurs a-t-elle consultés dans ce 
cadre au niveau local (communes, associations de défense 
de la nature) ? 

Mme Annemie Maes conclut en disant que pour son 
groupe, la nature est fondamentale sous toutes ses formes. 
Il ne s’agit pas seulement des arbres et des parcs, il s’agit 
aussi de la nature qui est moins fréquentée et qui ne fait pas 
l’objet d’une gestion publique (jardins intérieurs, espaces de 
verdure le long des chemins et des entreprises ...). Certains 
projets menacent des zones vertes, notamment l’élargisse-
ment du Ring et la volonté de créer des terrains industriels 
dans la vallée du Molenbeek. D’autre part, le projet « Save 
the city gardens » défend le maintien des jardins intérieurs 
de ville. Différents intérêts entrent en concurrence : expan-
sion économique, préoccupations écologiques, projets de 
logements ... 

L’oratrice demande au groupe MR de défendre les mê-
mes préoccupations au niveau local. Sa proposition de ré-
solution constitue une bonne base de travail, mais il y a 
lieu d’y apporter une série de compléments et de prendre 
en compte les dispositions de la future ordonnance « Na-
ture ».

La ministre Evelyne Huytebroeck précise qu’une table 
ronde a été organisée sous la précédente législature avec les 
associations de défense de la nature pour leur proposer le 
texte de l’avant-projet d’ordonnance et en discuter. L’avis 
de la CRMS a également été demandé. L’avant-projet est 
passé ensuite en première lecture au Gouvernement. Les 
remarques du Conseil supérieur bruxellois de la conserva-
tion de la nature et du Conseil économique et social ont 
été intégrées. La ministre souhaite faire passer le texte en 
deuxième lecture au mois de juillet 2010; ensuite viendra 
l’avis du Conseil d’Etat et la troisième lecture. Le projet 
d’ordonnance pourrait être déposé au Parlement avant la 
fi n de l’année 2010. L’avis des communes est prévu dans 
le cadre du Plan Nature, et non dans le cadre de l’ordon-
nance. Celle-ci, appelée « ordonnance Nature », comprend 
à la fois le Plan Nature et le réseau écologique bruxellois, 
qui donneront lieu à une concertation avec les communes et 
à une enquête publique. 

Mme Brigitte De Pauw affi rme que son groupe souscrit 
aux objectifs du maintien et du respect des arbres. Il faut ce-
pendant trouver un équilibre entre l’écologie, l’économie et 
le logement. Le développement des transports en commun 
a un impact sur l’espace public. La députée cite l’exemple 
du projet d’aménagement d’une ligne de tram à Jette.

verschillende gezagsniveaus moeten dezelfde visie hebben 
en voor effi ciënt overleg zorgen.

Het voorstel van resolutie bevat interessante aspecten, 
maar zoals de heer Mouhssin al heeft benadrukt, moet het 
grondig herwerkt worden. Zou de minister het tijdschema 
voor de indiening van haar ontwerp van ordonnantie kun-
nen preciseren ? Welke lokale actoren (gemeenten, vereni-
gingen voor natuurbehoud) heeft ze in dat verband geraad-
pleegd ?

Tot besluit wijst mevrouw Annemie Maes erop dat haar 
fractie de natuur in al haar vormen van fundamenteel belang 
vindt. Het gaat niet enkel om bomen en parken, maar ook 
om de natuur die minder bezocht wordt en niet openbaar 
beheerd wordt (binnentuinen, groene stroken langs wegen 
en bedrijven ...). Sommige projecten bedreigen groene ge-
bieden, onder meer de verbreding van de Ring en de wens 
om industrieterreinen aan te leggen in de Molenbeekvallei. 
Anderzijds verdedigt het project « Save the city gardens » 
het behoud van de binnentuinen in de stad. Er staan ver-
schillende belangen op het spel : economische expansie, 
ecologische overwegingen, woonprojecten ...

De spreekster vraagt de MR-fractie om dezelfde aanpak 
op lokaal vlak te verdedigen. Haar voorstel van resolutie is 
een goed uitgangspunt, maar dient aangevuld te worden en 
er dient rekening te worden gehouden met de bepalingen 
van de toekomstige « Natuurordonnantie ».

Minister Evelyne Huytebroeck preciseert dat er tijdens 
de vorige zittingsperiode een rondetafelgesprek werd ge-
organiseerd met de verenigingen voor natuurbehoud om 
de tekst van het voorontwerp van ordonnantie voor te stel-
len en te bespreken. De KCML werd eveneens om advies 
gevraagd. Het voorontwerp is vervolgens in eerste lezing 
behandeld door de regering. De opmerkingen van de Brus-
selse Hoge Raad voor Natuurbehoud en de Economische 
en Sociale Raad werden erin verwerkt. De minister wenst 
de tekst in tweede lezing te laten goedkeuren in juli 2010. 
Vervolgens zal de Raad van State om advies worden ge-
vraagd en zal de derde lezing plaatshebben. Het ontwerp 
van ordonnantie zou vóór eind 2010 bij het Parlement kun-
nen worden ingediend. Het advies van de gemeenten wordt 
gevraagd in het kader van het Natuurplan en niet in het ka-
der van de ordonnantie. De ordonnantie, Natuurordonnan-
tie genoemd, omvat zowel het Natuurplan als het Brussels 
Ecologisch Netwerk, die tot overleg met de gemeenten en 
tot een openbaar onderzoek zullen leiden.

Mevrouw Brigitte De Pauw bevestigt dat haar fractie het 
eens is met de doelstellingen inzake behoud van en respect 
voor de bomen. Er moet evenwel een evenwicht worden ge-
vonden tussen ecologie, economie en huisvesting. De uit-
bouw van het openbaar vervoer heeft een impact op de open-
bare ruimte. De volksvertegenwoordigster haalt het plan 
voor de aanleg van een tramlijn in Jette als voorbeeld aan.
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La commission a entendu l’avis de la ministre de l’Envi-
ronnement sur la proposition de résolution, mais la ministre 
des travaux publics et des transports en commun doit éga-
lement donner sa vision du problème. Le texte de Mmes 
Lemesre et Rousseaux met bien l’accent sur la nécessaire 
collaboration entre toutes les administrations. 

Etant donné que la ministre Huytebroeck est en train 
d’élaborer une législation sur le même sujet, Mme Brigitte 
De Pauw suggère de reporter la discussion de la proposi-
tion de résolution jusqu’au moment de l’examen du projet 
d’ordonnance « Nature ». Les commissaires pourront alors 
amender le texte.

M. Arnaud Pinxteren souligne que le Gouvernement a 
pris conscience de la nécessité de travailler en partenariat 
avec les associations pour assurer une gestion plus structu-
rée de notre patrimoine arboré. La ministre a expliqué tout 
ce qui est en chantier actuellement. 

La proposition de résolution a été déposée par le MR 
mais elle émane également du tissu associatif. Les diffé-
rents commissaires qui sont intervenus ont tous reconnu la 
pertinence de la question de la protection des arbres. On 
peut donner un signal positif aux associations, dans la me-
sure où le Gouvernement travaille sur cette problématique. 
Ces associations ont été entendues. 

Le groupe Ecolo propose de constituer un groupe de tra-
vail pour actualiser la proposition de résolution au regard 
des éléments nouveaux qui viennent d’être évoqués, en te-
nant compte des projets du Gouvernement en la matière et 
de l’accord de Gouvernement. 50 % du patrimoine arboré 
est actuellement géré par Bruxelles Environnement. Etant 
donné que la protection du patrimoine arboré comporte des 
éléments urbanistiques et relève aussi des travaux publics, 
il serait intéressant d’entendre la ministre Brigitte Grouwels 
à ce sujet, pour voir quels moyens et quelles structures elle 
a mis en place afi n de garantir une bonne concertation dans 
les divers chantiers régionaux.

Mme Jacqueline Rousseaux remercie la ministre pour 
les précisions apportées. La future ordonnance devrait ré-
pondre à une partie des préoccupations des auteures de la 
proposition de résolution, ce qui montre que le travail enta-
mé sous la législature précédente a eu des effets. Toutefois, 
le projet d’ordonnance ne sera pas déposé avant la fi n de 
l’année, alors que le problème est assez urgent. La dépu-
tée rappelle que Mme Lemesre et elle-même ont entamé 
ce combat dès 2006. En tant que conseillère communale à 
Uccle, elle avait alors appris par voie de presse que l’on al-
lait abattre 300 marronniers avenue Churchill, sans en avoir 
discuté au préalable. Elle s’est immédiatement mobilisée 
pour sauver ces arbres, ainsi que les riverains. Cependant, 
aucun nouveau texte n’a été approuvé depuis quatre ans. 
Chaque semaine qui passe est une semaine perdue pour une 
série d’arbres. 

De commissie heeft het advies van de minister van Leef-
milieu over het voorstel van resolutie gehoord, maar de mi-
nister van Openbare Werken en Openbaar Vervoer moet even-
eens haar visie op het probleem uiteenzetten. De tekst van 
mevrouw Lemesre en mevrouw Rousseaux legt duidelijk de 
nadruk op noodzakelijke samenwerking tussen alle besturen.

Aangezien minister Huytebroeck aan wetgeving over 
hetzelfde onderwerp werkt, stelt mevrouw Brigitte De 
Pauw voor de bespreking van het voorstel van resolutie uit 
te stellen tot de bespreking van het ontwerp van « Natuur-
ordonnantie ». De commissieleden zullen dan de tekst kun-
nen amenderen.

De heer Arnaud Pinxteren onderstreept dat de regering 
zich bewust is geworden van de noodzaak om een part-
nerschap aan te gaan met de verenigingen om een meer 
gestructureerd beheer van ons bomenerfgoed tot stand te 
brengen. De minister heeft uitleg gegeven over alles wat er 
thans op stapel staat.

Het voorstel van resolutie is ingediend door de MR-frac-
tie, maar gaat ook uit van de verenigingen. De verschillen-
de commissieleden die het woord hebben genomen, hebben 
allemaal de relevantie van de bescherming van de bomen 
erkend. Men kan een positief signaal geven aan de vereni-
gingen als de regering die problematiek ter harte neemt. 
Die verenigingen hebben gehoor gekregen.

De Ecolo-fractie stelt voor een werkgroep op te richten 
om het voorstel van resolutie bij te werken in het licht van 
de nieuwe elementen die werden aangekaart en rekening 
houdend met de plannen van de regering ter zake en met het 
regeerakkoord. 50 % van het bomenerfgoed wordt thans be-
heerd door Leefmilieu Brussel. Aangezien de bescherming 
van het bomenerfgoed stedenbouwkundige elementen be-
vat en ook onder openbare werken valt, zou het interessant 
zijn om minister Brigitte Grouwels hierover te horen om 
te weten welke middelen en welke structuren ze heeft in-
gevoerd om goed overleg op de verschillende gewestelijke 
bouwplaatsen te garanderen.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux dankt de minister voor 
de verduidelijkingen. De toekomstige ordonnantie zou 
moeten tegemoetkomen aan een deel van de bekommer-
nissen van de indieners van het voorstel van resolutie. Dat 
wijst erop dat het werk dat tijdens de vorige zittingsperi-
ode is aangevat, effect heeft gesorteerd. Het ontwerp van 
ordonnantie zal evenwel niet voor het einde van het jaar 
worden ingediend, terwijl het probleem vrij dringend is. De 
volksvertegenwoordigster wijst erop dat mevrouw Lemesre 
en zijzelf de strijd in 2006 hebben aangevat. Als gemeente-
raadslid in Ukkel had ze via de pers vernomen dat er aan de 
Churchilllaan 300 kastanjebomen zouden worden omgehakt 
zonder dat dit vooraf werd besproken. Ze is onmiddellijk in 
actie geschoten om de bomen te redden. De omwonenden 
hebben dat ook gedaan. Sinds vier jaar is er evenwel geen 
enkele nieuwe tekst aangenomen. Elke week die voorbij-
gaat is een verloren week voor een aantal bomen.
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La députée se dit favorable à la proposition du groupe 
Ecolo de modifi er et de compléter le texte, et se dit prête 
à examiner d’éventuels amendements. Mme Olivia P’tito 
a affi rmé qu’aucun arbre n’est abattu sans analyse préala-
ble sérieuse, mais on constate que les analyses ne vont pas 
toujours dans le même sens. Elles sont interprétées diver-
sement par les organismes qui ont à prendre des décisions. 
Ainsi, la presse – qui a fort heureusement donné l’alerte 
concernant l’abattage des arbres de l’avenue Churchill – a 
tantôt précisé que les 300 marronniers étaient trop vieux, 
tantôt annoncé qu’ils étaient malades. Une partie des mar-
ronniers centenaires avait déjà été remplacée il y a quelques 
années par d’autres marronniers, ce qui n’avait alors pas 
provoqué de grands changements sur le plan visuel. 

Mme Jacqueline Rousseaux explique qu’elle s’est pro-
curé les analyses de l’état des arbres de l’avenue Churchill, 
qui donnaient les précisions suivantes : 17 arbres devaient 
être abattus, l’abattage était conseillé pour 75 d’entre eux 
et une taille sécuritaire était préconisée pour 33 arbres. Cela 
faisait un total de 125 arbres sur 300, et ne justifi ait pas 
un abattage en masse. En réalité, l’abattage conseillé pour 
certains arbres pouvait être évité moyennant un élagage 
sérieux. Les 17 arbres ont été abattus conformément aux 
analyses, ce qui était tout à fait normal, mais si rien n’avait 
été entrepris, l’avenue Churchill n’aurait plus aujourd’hui 
un seul marronnier. Les 300 marronniers auraient tous été 
remplacés par 200 métaséquoias, une essence totalement 
inadéquate dans la ville. Les riverains se sont mobili-
sés d’une façon extrêmement constructive. Mme Marion
Lesmesre avait pour sa part constaté que des abattages 
massifs avaient eu lieu à d’autres endroits de la ville, et 
que les nouvelles essences plantées ne convenaient pas. 
Tout ceci montre l’importance d’une bonne analyse, d’une 
bonne concertation et d’une transparence dans la manière 
de procéder. Pour ce qui est des marronniers de l’avenue 
Churchill, la concertation avec la commune d’Uccle s’est 
faite a posteriori, après que Mme Rousseaux a interpellé au 
sein du conseil communal et que les comités de quartier se 
sont manifestés. Malgré cette prise de conscience tardive, 
les arbres ont heureusement pu être sauvés, à la grande sa-
tisfaction des riverains. 

Même si la ministre annonce le dépôt d’un projet d’or-
donnance, il est urgent de voter un texte dès à présent. Plu-
sieurs députés ont proposé d’amender la proposition de ré-
solution; il convient d’avancer le plus rapidement possible. 
Chaque jour qui passe, des arbres sont maltraités ou ne sont 
pas traités alors qu’ils sont malades. Lorsqu’un parasite en-
traîne une mort précoce des feuilles des arbres, il convient 
de prendre les mesures phytosanitaires adéquates, comme 
par exemple l’application d’un produit sur les feuilles pour 
éliminer les parasites (cette mesure a été prise à Anvers, 
où tous les marronniers des allées principales, menacés 
par une telle maladie, ont été sauvés) ou le ramassage et 
l’incinération des feuilles mortes pour éviter que les larves 

De volksvertegenwoordigster is voorstander van het 
voorstel van Ecolo om de tekst te wijzigen en aan te vullen. 
Ze is bereid om eventuele amendementen te onderzoeken. 
Mevrouw Olivia P’tito heeft bevestigd dat er geen enkele 
boom wordt omgehakt zonder een voorafgaande zorg-
vuldige analyse, maar men stelt vast dat de analyses niet 
altijd dezelfde richting uitgaan. Ze worden verschillend 
geïnterpreteerd door de instellingen die beslissingen moe-
ten nemen. De pers – die gelukkig genoeg aan de alarmbel 
heeft getrokken bij het omhakken van de bomen aan de 
Churchilllaan – schreef nu eens dat de 300 kastanjebomen 
te oud waren en dan weer dat ze ziek waren. Een deel van 
de honderdjarige kastanjebomen was al enkele jaren ge-
leden vervangen door andere kastanjebomen. Dat had het 
uitzicht niet ingrijpend gewijzigd.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux legt uit dat ze zich de 
analyses van de toestand van de bomen aan de Churchill-
laan heeft verschaft en dat daaruit bleek dat 17 bomen 
moesten worden omgehakt, dat werd aanbevolen om 75 bo-
men om te hakken en dat 33 bomen om veiligheidsredenen 
moesten worden gesnoeid. Dat leverde een totaal op van 
125 op 300 bomen en verantwoordde niet dat er op grote 
schaal bomen moesten worden omgehakt. In feite hadden 
bepaalde bomen die volgens de aanbevelingen moesten 
worden omgehakt, kunnen worden gered met ingrijpend 
snoeiwerk. De 17 bomen werden omgehakt overeenkomstig 
de analyses, wat helemaal normaal was, maar als er niets 
werd ondernomen, dan zou er langs de Churchilllaan geen 
enkele kastanjeboom meer staan. De 300 kastanjebomen 
zouden allemaal vervangen zijn door 200 metasequoia’s, 
een boomsoort die helemaal niet aangepast is aan de stad. 
De omwonenden zijn op zeer constructieve wijze in actie 
geschoten. Mevrouw Marion Lemesre had vastgesteld dat 
er op andere plaatsen in de stad bomen op grote schaal wer-
den omgehakt en dat de aangeplante nieuwe boomsoorten 
niet aangepast waren. Dat alles toont het belang van een 
goede analyse, van goed overleg en van transparantie in de 
werkwijze aan. Wat de kastanjebomen aan de Churchill-
laan betreft, had het overleg met de gemeente Ukkel ach-
teraf plaats nadat mevrouw Rousseaux een interpellatie in 
de gemeenteraad had ingediend en nadat de wijkcomités 
van zich hadden laten horen. Ondanks die laattijdige be-
wustwording konden de bomen gelukkig gered worden, tot 
grote tevredenheid van de omwonenden.

Ook al kondigt de minister aan dat er een ontwerp van 
ordonnantie zal worden ingediend, is het dringend om nu al 
een tekst aan te nemen. Verschillende volksvertegenwoor-
digers hebben voorgesteld om het voorstel van resolutie 
te amenderen. Er moet zo snel mogelijk resultaat geboekt 
worden. Elke dag die voorbijgaat worden bomen slecht of 
niet behandeld, hoewel ze ziek zijn. Wanneer een parasiet 
de bladeren van de bomen vroegtijdig doet afsterven, die-
nen de gepaste fytosanitaire maatregelen te worden getrof-
fen, bijvoorbeeld het instrijken van de bladeren met een 
product om parasieten te elimineren (deze maatregel werd 
genomen in Antwerpen, waar alle kastanjebomen langs de 
hoofdlanen die door een dergelijke ziekte werden bedreigd, 



— 16 —A-38/2 – 2013/2014 A-38/2 – 2013/2014

ne restent au pied des arbres et ne se réveillent à la saison 
suivante. Ces mesures, parfois très simples, doivent être ap-
pliquées plus systématiquement. 

Il existe plusieurs cas de maltraitance des arbres. Bou-
levard du Souverain, on a aménagé entre les allées d’ar-
bres un chemin bétonné en creusant très profondément et 
en coupant des racines. Le risque est que dans quelques 
années, l’on préconise d’abattre ces arbres parce qu’ils ne 
sont plus soutenus par leurs racines ! Avenue Churchill, 
des travaux de réaménagement le long des arbres ont visé 
à créer des zones d’attente pour les piétons qui empruntent 
le tram. Qu’observe-t-on ? Une dalle bétonnée a été pla-
cée dans ces zones d’attente, parfois jusqu’à l’écorce des 
arbres, ce qui revient à étouffer ces derniers et à les pri-
ver d’eau. Mme Jacqueline Rousseaux a pris des photos et 
alerté la presse. Les jours suivants, une petite zone de béton 
a été enlevée autour de la base de l’arbre, mais cette mesure 
risque d’être trop superfi cielle. Le même traitement a été 
mis en œuvre sur d’autres avenues, notamment boulevard 
du Souverain. Certains arbres devaient être abattus à Wa-
termael-Boitsfort, mais l’opération s’est soldée par un abat-
tage bien plus massif que ce qui était réellement nécessaire. 
La population n’a pas pu réagir à temps. De telles situations 
sont inadmissibles. 

Il faut donc instaurer une surveillance systématique des 
chantiers pour préserver au mieux nos arbres, qui sont le 
poumon de notre ville, abritent les insectes et les oiseaux 
et rendent la ville belle et conviviale, à la grande joie des 
habitants. Bien sûr, il existe d’autres impératifs tels que le 
développement économique et les transports. A Paris, les 
marronniers sont taillés en carré, souvent par choix esthéti-
que. Pourquoi ne pas faire la même chose pour les marron-
niers situés le long des voies de tram à Bruxelles, plutôt que 
de dénuder les troncs lors de la taille ou de vouloir planter 
des métaséquoias de six mètres de haut avenue Churchill ? 
Une taille en carré permettrait de faire passer le tram tout 
en laissant vivre les arbres, d’amortir le bruit de la circula-
tion et d’offrir plus d’oxygène à ces endroits marqués par 
la pollution automobile. 

Le choix des arbres s’avère souvent problématique. Des 
espèces ont parfois été plantées pour des raisons esthéti-
ques, comme les marronniers de l’avenue de Tervueren du 
temps de Léopold II ou les cerisiers du Japon, qui représen-
tent 12 % des plantations. Or, des cerisiers du Japon ont été 
systématiquement abattus à plusieurs endroits de la ville. 
C’est consternant. Des avis divergents existent aussi pour 
la Forêt de Soignes et la drève de Lorraine.

Mme Jacqueline Rousseaux estime que la Commission 
royale des Monuments et des Sites devrait toujours être 
consultée lors des abattages d’arbres et des élagages, mais 

konden worden gered) of het bijeenvegen en verbranden 
van de dode bladeren om te voorkomen dat de larven on-
deraan de bomen blijven liggen en het volgende seizoen 
de kop opsteken. Die soms zeer eenvoudige maatregelen 
moeten systematischer toegepast worden.

Er zijn verschillende gevallen van slecht behandelde bo-
men. Aan de Vorstlaan heeft men tussen de lanen met bo-
men een betonweg aangelegd waarvoor men zeer diep ge-
graven en de wortels doorgesneden heeft. Het risico bestaat 
dat men over enkele jaren aanbeveelt om die bomen om te 
hakken, omdat ze niet meer worden ondersteund door hun 
wortels ! Aan de Churchilllaan zijn langs de bomen werken 
uitgevoerd om wachtzones aan te leggen voor voetgangers 
die de tram nemen. Wat stelt men vast ? In die wachtzo-
nes werd een betonplaat gelegd, soms tot aan de schors 
van de bomen, waardoor ze stikken en geen water meer 
kunnen opnemen. Mevrouw Jacqueline Rousseaux heeft 
daar foto’s van gemaakt en de pers gealarmeerd. De da-
gen daarop werd een klein stuk beton rond de stam van de 
bomen verwijderd, maar die maatregel zou niet ingrijpend 
genoeg zijn. Op andere lanen, onder meer de Vorstlaan, 
werd dezelfde behandeling uitgevoerd. In Watermaal-Bos-
voorde moesten sommige bomen worden omgehakt, maar 
uiteindelijk werden er veel meer bomen omgehakt dan echt 
noodzakelijk was. De bevolking kon niet tijdig reageren. 
Dergelijke situaties zijn ontoelaatbaar.

Bijgevolg dient er een systematisch toezicht op de 
bouwplaatsen te worden ingevoerd om onze bomen, die de 
long van onze stad zijn, een habitat bieden aan insecten en 
vogels en de stad mooi en leefbaar maken tot grote vreugde 
van de bewoners, zo goed mogelijk te beschermen. Er moet 
natuurlijk ook rekening worden gehouden met andere ei-
sen, zoals economische ontwikkeling en vervoer. In Parijs 
worden de kastanjebomen vaak uit esthetische overwegin-
gen vierkant gesnoeid. Waarom doet men dat niet met de 
kastanjebomen die langs de tramlijnen in Brussel staan in 
plaats van de stammen kaal te snoeien of metasequoia’s 
van meer dan zes meter hoog aan de Churchilllaan te wil-
len aanplanten ? Als de kastanjebomen vierkant worden 
gesnoeid, zou de tram kunnen passeren, zouden de bomen 
blijven leven, zou de geluidshinder van het verkeer worden 
gedempt en zou er meer zuurstof zijn op die plaatsen, waar 
het autoverkeer voor veel luchtverontreiniging zorgt.

De keuze van de bomen blijkt vaak een probleem te zijn. 
Er zijn soms soorten aangeplant om esthetische redenen, 
zoals de kastanjebomen aan de Tervurenlaan in de tijd van 
Leopold II of de Japanse kerselaars, die goed zijn voor meer 
dan 12 % van de aangeplante bomen. Er werden evenwel 
systematisch Japanse kerselaars omgehakt op verschillende 
plaatsen in de stad. Dat is verbijsterend. Ook over het Zoni-
enwoud en de Lorrainedreef lopen de meningen uiteen.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux vindt dat de Koninklijke 
Commissie voor Monumenten en Landschappen altijd zou 
moeten worden geraadpleegd bij het omhakken en snoeien 
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aussi dans le cadre des décisions relatives au renouvelle-
ment du patrimoine arboré dans les parcs et sur les voiries. 

La ministre Evelyne Huytebroeck dit que c’est systéma-
tiquement le cas pour les sites comportant des arbres clas-
sés. 

Mme Jacqueline Rousseaux pense que davantage de si-
tes devraient faire l’objet d’un classement. La majorité a 
déposé récemment une proposition de résolution visant à 
classer la hêtraie cathédrale de la Forêt de Soignes comme 
patrimoine mondial de l’Unesco. 

La ministre Evelyne Huytebroeck précise que le plan de 
gestion de la Forêt de Soignes de 2003 prévoit le renouvel-
lement de la hêtraie cathédrale à 50 %, mais sur une longue 
période. 

Mme Jacqueline Rousseaux souhaite que l’appel citoyen 
lancé au travers de sa proposition de résolution soit entendu 
le plus rapidement possible, et que son texte soit examiné 
et éventuellement amendé. Le projet d’ordonnance pourra 
être traité ultérieurement. 

M. Arnaud Pinxteren répond que cet appel citoyen a 
été entendu et que la proposition de résolution a suscité 
un réel intérêt. Cependant, un groupe de travail devra se 
réunir pour amender le texte. D’autre part, une ordonnance 
« Nature », qui offre un cadre légal et opérationnel entre 
autres pour la préservation du patrimoine arboré, a été an-
noncée par la ministre. Le député souhaite dès lors attendre 
le dépôt du projet d’ordonnance pour mener une discus-
sion conjointe. Cet examen global permettra de procéder à 
d’éventuels ajustements. L’urgence est dictée par la néces-
sité d’un changement des comportements sur le terrain, et à 
cet égard la voie de l’ordonnance doit être privilégiée. 

Lors de la discussion du projet d’ordonnance « Nature », 
M. Pinxteren souhaiterait entendre les avis des différentes 
administrations concernées, notamment l’urbanisme et les 
travaux publics, pour avoir une vision globale des enjeux et 
de la volonté du Gouvernement en la matière. 

Mme Marion Lemesre souligne que sa proposition de 
résolution, déposée sous l’ancienne législature, a connu un 
long parcours. Elle n’a pas d’objection à ce que le texte soit 
actualisé et à ce que des amendements soient introduits. 
Il s’agit d’aborder la problématique des arbres de façon 
transversale (environnement, aménagement du territoire) 
et de venir en appui aux travaux de la ministre. En votant 
cette résolution, le Parlement donnerait déjà un signal en 
montrant qu’il n’est pas d’accord avec la situation actuelle. 
L’ordonnance « Nature », qui existe déjà, n’est actuelle-
ment pas respectée; des arbres ont été abattus en période 
de nidifi cation. La question de la protection des arbres et 
de l’environnement doit être prise en compte par les diffé-

van bomen, maar ook bij beslissingen over de vernieuwing 
van het bomenerfgoed in de parken en op de wegen.

Minister Evelyne Huytebroeck zegt dat zulks systema-
tisch het geval is voor de sites waar beschermde bomen 
staan.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux vindt dat er meer sites 
zouden moeten worden beschermd. De meerderheid heeft 
onlangs een voorstel van resolutie ingediend om de beu-
kenkathedraal van het Zoniënwoud te beschermen als we-
relderfgoed van de Unesco.

Minister Evelyne Huytebroeck preciseert dat het be-
heersplan voor het Zoniënwoud van 2003 in de vernieu-
wing van 50 % van de beukenkathedraal voorziet, maar dan 
over een langere periode.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux wenst dat de oproep 
van de burgers die via haar voorstel van ordonnantie wordt 
gedaan, zo snel mogelijk gehoor krijgt en dat haar tekst be-
sproken en eventueel geamendeerd wordt. Het ontwerp van 
ordonnantie kan achteraf worden behandeld.

De heer Arnaud Pinxteren antwoordt dat de oproep van-
wege de burgers werd gehoord en dat het voorstel van re-
solutie ongeveinsde belangstelling heeft opgewekt. Er zal 
evenwel een werkgroep moeten bijeenkomen om de tekst 
te amenderen. Anderzijds heeft de minister een « natuur-
ordonnantie » aangekondigd die onder meer een wettelijk 
en operationeel kader zal bieden voor de bescherming van 
het bomenerfgoed. De volksvertegenwoordiger wenst bij-
gevolg te wachten op de indiening van het ontwerp van 
ordonnantie om een gezamenlijke bespreking te houden. 
Eventuele aanpassingen zullen dan aangebracht kunnen 
worden. De urgentie wordt ingegeven door de noodzaak 
om het gedrag te velde te wijzigen. In dat opzicht dient de 
voorkeur aan een ordonnantie te worden gegeven.

Bij de bespreking van het ontwerp van natuurordon-
nantie zou de heer Pinxteren kennis willen nemen van de 
adviezen van de verschillende betrokken besturen, onder 
meer van het bestuur Stedenbouw en het bestuur Openbare 
Werken, om een algemeen beeld van de uitdagingen en het 
streven van de regering op dat gebied te krijgen.

Mevrouw Marion Lemesre benadrukt dat haar voorstel 
van resolutie, dat tijdens de vorige zittingsperiode is in-
gediend, een lange weg heeft afgelegd. Ze heeft er geen 
bezwaar tegen dat de tekst wordt bijgewerkt en er amende-
menten worden ingediend. Het gaat erom de problematiek 
van de bomen transversaal (leefmilieu, ruimtelijke orde-
ning) aan te pakken en de werkzaamheden van de minister 
te steunen. Als het Parlement de resolutie zou aannemen, 
zou het al een signaal geven door te tonen dat het niet ak-
koord gaat met de huidige situatie. De « natuurordonnan-
tie », die al bestaat, wordt vandaag niet nageleefd : er zijn 
bomen omgehakt in de nestbouwperiode. De verschillende 
besturen moeten rekening houden met de bescherming van 
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rentes administrations au même titre que toutes les autres 
fonctions. 

La députée prend note du fait qu’une ordonnance-cadre 
« Nature » sera déposée au Parlement pour la fi n de l’année. 
En revanche, aucun calendrier n’est communiqué pour le 
projet de réseau écologique bruxellois, visant plus spécifi -
quement la protection des arbres d’alignement, qui structu-
rent la morphologie urbaine de façon fondamentale. Or, il 
s’agit d’un problème urgent. 

Mme Marion Lemesre remercie les parlementaires 
qui ont examiné attentivement le texte et ont proposé des 
amendements en vue de l’améliorer (accent plus fort sur 
la biodiversité, protection des espaces verts situés dans les 
intérieurs d’îlots ...). Un groupe de travail pourrait rédiger 
les amendements nécessaires. Elle se dit ouverte aux sug-
gestions de la commission et rappelle que la proposition 
de résolution se fonde sur les débats et les auditions qui 
ont eu lieu en commission de l’Aménagement du territoire, 
ainsi que sur les demandes exprimées par les associations. 
Elle demande de voter rapidement la proposition pour que, 
parallèlement au travail du Gouvernement, un travail parle-
mentaire puisse être mené, dans une perspective plus large 
et s’adressant à l’ensemble des ministres dans leurs diffé-
rentes compétences.

Mme Olivia P’tito se rallie à la proposition de lier la dis-
cussion de la proposition de résolution à celle du futur projet 
d’ordonnance « Nature ». Les procès-verbaux des auditions 
de 2008 en commission de l’Aménagement du Territoire 
fourniront déjà une bonne base de travail. Au moment de 
la discussion, il faudra s’accorder sur de nouvelles audi-
tions. L’urgence ne réside pas dans la nécessité d’adopter 
une proposition de résolution, mais dans l’harmonisation 
des décisions prises par les différentes administrations, qui 
doivent agir de façon complémentaire et effi cace et veiller à 
développer une « jurisprudence » cohérente. Les différents 
groupes ont accueilli favorablement la proposition de réso-
lution, mais il importe surtout qu’elle soit suivie d’effets. 

Mme Annemie Maes estime que le contenu de la pro-
position de résolution est positif. Elle ajoute que le groupe 
MR n’est pas le seul à soutenir des initiatives citoyennes 
sur le terrain en faveur des espaces verts. La députée rejoint 
les propos de Mme Olivia P’tito : elle ne voit pas non plus 
l’urgence à voter un tel texte et insiste pour développer en 
priorité une vision globale au sein des administrations. Il 
faudra entendre la ministre Brigitte Grouwels à ce sujet et 
attendre la discussion relative au projet d’ordonnance de la 
ministre Evelyne Huytebroeck. 

M. Arnaud Pinxteren résume le point de vue de la majo-
rité : celle-ci demande de reporter la discussion de la pro-
position de résolution jusqu’au moment de la discussion du 
projet d’ordonnance « Nature ». Le texte pourra alors être 

de bomen en het leefmilieu, net als met alle andere func-
ties.

De volksvertegenwoordigster neemt er akte van dat er 
tegen het einde van het jaar een kaderordonnantie « Na-
tuur » zal worden ingediend bij het Parlement. Er wordt 
daarentegen geen tijdschema meegedeeld voor het project 
voor een Brussels Ecologisch Netwerk, dat meer specifi ek 
de bescherming van de laanbomen beoogt die de morfolo-
gie van de stad fundamenteel structureren. Het gaat even-
wel om een dringend probleem.

Mevrouw Marion Lemesre dankt de parlementsleden 
die de tekst aandachtig onderzocht hebben en amendemen-
ten ter verbetering hebben voorgesteld (een grotere nadruk 
op biodiversiteit, bescherming van de groene ruimten in de 
huizenblokken ...). Een werkgroep zou de nodige amende-
menten kunnen opstellen. Zij staat open voor suggesties 
van de commissie en herinnert eraan dat het voorstel van 
resolutie gebaseerd is op de debatten en de hoorzittingen 
van de commissie ruimtelijke ordening alsook op de ver-
zoeken van de verenigingen. Zij vraagt dat het voorstel snel 
goedgekeurd wordt opdat het parlementaire werk, naast het 
werk van de regering, in een ruimer verband gedaan zou 
kunnen worden en gericht zou worden tot alle ministers 
met hun verschillende bevoegdheden.

Mevrouw Olivia P’tito is het eens met het voorstel om de 
bespreking van het voorstel van resolutie te koppelen aan 
de bespreking van het toekomstige ontwerp van ordonnan-
tie « Natuur ». De notulen van de hoorzittingen van 2008 
in de commissie ruimtelijke ordening zullen al een goede 
basis vormen. Op het moment van de bespreking zal men 
een akkoord moeten vinden over nieuwe hoorzittingen. De 
urgentie is niet de noodzaak om een voorstel van resolutie 
aan te nemen, maar wel de harmonisering van de beslissin-
gen van de verschillende besturen die elkaar moeten aan-
vullen en moeten zorgen voor coherente « jurisprudentie ». 
De verschillende fracties hebben het voorstel van resolutie 
goed onthaald, maar het moet vooral gevolgen krijgen.

Mevrouw Annemie Maes meent dat de inhoud van het 
voorstel positief is. De MR-fractie is niet de enige die bur-
gerinitiatieven in het veld ten gunste van groene ruimten 
steunt. De volksvertegenwoordigster is het eens met me-
vrouw Olivia P’tito : zij begrijpt ook niet waarom een der-
gelijke tekst dringend aangenomen moet worden en wil 
eerst een allesomvattende visie krijgen binnen de bestu-
ren. Minister Brigitte Grouwels zou daarover aan de tand 
gevoeld moeten worden en men zou beter wachten op de 
bespreking over het ontwerp van ordonnantie van minister 
Evelyne Huytebroeck.

De heer Arnaud Pinxteren geeft een samenvatting van 
het standpunt van de meerderheid : verzoek om uitstel van 
de bespreking van het voorstel van resolutie tot de bespre-
king van het ontwerp van ordonnantie « Natuur ». De tekst 
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utilement complété au vu des informations contenues dans 
le projet d’ordonnance. 

Mme Marion Lemesre souligne que plusieurs épées de 
Damoclès restent en suspens. Des abattages pourraient en-
core avoir lieu en automne et on ne sait pas encore quelles 
mesures vont être adoptées pour l’avenue de Tervueren. Elle 
aurait souhaité pouvoir avancer sur le texte en travaillant 
sur des amendements. Elle remercie cependant la majorité 
d’accepter de joindre sa proposition de résolution au projet 
d’ordonnance, et espère que la ministre s’inspirera des re-
commandations qu’elle contient pour élaborer son projet de 
réseau écologique bruxellois, qui accordera une attention 
particulière aux arbres d’alignement. 

b) Réunion du 21 janvier 2014

I. Exposé des coauteures
de la proposition de résolution

La députée Marion Lemesre a tenu devant les commis-
saires l’exposé suivant :

« La présence d’arbres dans notre environnement quo-
tidien correspond à un désir collectif. En effet, faut-il le 
rappeler, les arbres, en voirie comme ailleurs, sont agréa-
bles au regard et participent à la beauté de la ville, mais 
absorbent également le bruit et la pollution, dégagent de 
l’oxygène, protègent des fortes chaleurs en été comme des 
intempéries en hiver, et abritent oiseaux et insectes utiles à 
l’écosystème. En un mot, ils participent à la qualité de vie 
de votre ville-région.

Suite à une politique débridée d’abattages massifs et 
abusifs d’éléments de notre patrimoine arboré, nous avons 
voulu, dès 2007, focaliser l’attention sur le cas des nom-
breux grands arbres présents en voirie et dans les parcs, qui, 
bien souvent, ont dû être abattus faute de gestion préventi-
ve de leur santé. Notre but est toujours de fi xer un cadre de 
gestion globale et à long terme du patrimoine vert bruxel-
lois et ce de manière délibérément transversale, c’est-à-dire 
en intégrant des dimensions tant environnementales que des 
préoccupations relevant de l’aménagement du territoire.

Le texte que nous envisageons ici ce matin a tout un his-
torique, que nous souhaitons retracer, parce que l’abattage 
massif de grands arbres a régulièrement secoué l’actualité à 
Bruxelles et ce texte, dès 2007, était un appel au débat et à 
l’adoption d’un plan de gestion global en matière de respect 
de la nature, des souhaits de vie du citoyen et des nécessités 
économiques de la Région.

En 2007 donc, nous avons déposé une proposition de 
résolution sur le même sujet, la protection de notre patri-
moine arboré, qui n’a jamais été examinée au cours de la 

kan dan op nuttige wijze aangevuld worden, gelet op de 
informatie in het ontwerp van ordonnantie.

Mevrouw Marion Lemesre onderstreept dat verschil-
lende zwaarden van Damocles ons boven het hoofd blij-
ven hangen. Er kunnen nog bomen omgehakt worden in de 
herfst en men weet nog niet welke maatregelen genomen 
zullen worden voor de Tervurenlaan. Zij had vooruitgang 
willen boeken met de tekst aan de hand van amendemen-
ten. Zij bedankt de meerderheid wel om te aanvaarden dat 
haar voorstel van resolutie bij het ontwerp van ordonnan-
tie gevoegd wordt en hoopt dat de minister zich zal laten 
inspireren door de aanbevelingen ervan bij het uitwerken 
van haar project voor een Brussels ecologisch netwerk dat 
bijzondere aandacht zal besteden aan de bomen langs de 
wegen.

b) Vergadering van 21 januari 2014

I. Uiteenzettingen van de mede-indieners
van het voorstel van resolutie

Volksvertegenwoordiger Marion Lemesre heeft voor de 
commissie de volgende uiteenzetting gehouden :

« De aanwezigheid van bomen in onze dagelijkse om-
geving voldoet aan een collectief verlangen. Bomen langs 
de weg en elders zijn aangenaam om te zien, maar vermin-
deren ook het lawaai en de vervuiling, geven zuurstof vrij, 
beschermen tegen de grote hitte in de zomer en tegen slecht 
weer in de winter. Zij zijn goed voor insecten en vogels die 
nuttig zijn voor het ecosysteem. Zij dragen dus bij tot de 
leefkwaliteit van het stadsgewest.

Als gevolg van een beleid van ongebreideld en massaal 
omhakken van ons bomenerfgoed, hebben wij vanaf 2007 
de aandacht willen vestigen op de gevallen van grote bo-
men langs de wegen en in de parken die geveld werden bij 
gebrek aan een preventief gezondheidsbeleid. Wij wensen 
een algemeen kader op lange termijn voor het beheer van 
het groene erfgoed en wel op transversale wijze door reke-
ning te houden met zowel milieu als ruimtelijke ordening.

Deze tekst heeft een lange voorgeschiedenis die wij wil-
len overlopen omdat het massale omhakken van grote bomen 
regelmatig het voorpaginanieuws in Brussel gehaald heeft. 
Vanaf 2007 vormde deze tekst een oproep tot debat en tot de 
goedkeuring van een tekst voor een algemeen beheer op het 
vlak van respect voor de natuur, de wensen van de burger en 
de economische noodwendigheden van het Gewest.

In 2007 hebben wij dus een voorstel van resolutie inge-
diend over hetzelfde onderwerp, te weten de bescherming 
van het bomenerfgoed, dat nooit besproken is tijdens de 
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législature précédente. Pour appuyer les revendications de 
notre proposition de résolution, nous avions organisé, en 
décembre 2007 et en janvier 2008, une série d’auditions 
d’experts et de gestionnaires de terrain au sein de la com-
mission de l’Aménagement du territoire, de l’urbanisme et 
de la politique foncière.

Nous avions ainsi entendu les exposés – et je ne les 
cite pas tous ici car le travail a été conséquent – du chef 
du Département Expertise et Stratégie de la division Es-
paces verts de Bruxelles Environnement, de différents di-
recteurs en matière de communication de l’Administration 
de l’Equipement et des Déplacements, de l’urbanisme, de 
la gestion et l’entretien des voiries; de représentants de la 
cellule Plantation, ou d’assistants de recherche et de profes-
seurs d’universités.

En somme, nous avons voulu organiser le débat autour 
de cette politique du fait accompli, notamment par l’audi-
tion d’experts scientifi ques et la présentation des expérien-
ces d’autres grandes villes vertes européennes. Il en était 
ressorti une série de recommandations relatives au traite-
ment et aux techniques d’entretien des grands arbres en 
milieu urbain. Nous plaidions, et nous plaidons toujours, 
pour l’adoption d’une méthodologie claire et rigoureuse 
de recensement et de diagnostic des soins à apporter à nos 
grands arbres et dénonçons la politique du fait accompli, 
observée dans la capitale à de nombreuses reprises, ainsi 
que les pratiques peu respectueuses de la beauté et de la 
santé du patrimoine naturel. Je pense notamment à tous les 
cas où des chantiers sont entamés pour refaire des voiries 
ou des infrastructures et où les racines sont sectionnées et 
endommagées en profondeur par les engins.

En 2009 a lieu le changement de législature, mais notre 
préoccupation reste d’actualité. Lors de la rentrée politique 
de septembre 2009, nous avons déposé la présente propo-
sition de résolution relative à la protection et à l’entretien 
du patrimoine arboré de la Région de Bruxelles-Capitale. 
Nous l’avons enrichie des conclusions et des demandes 
formulées par les services régionaux, communaux et par 
les associations scientifi ques et de protection de la nature 
entendus lors des auditions de la législature précédente.

Il a fallu attendre mai 2010 pour que notre proposition 
de 2009 soit enfi n mise à l’ordre du jour d’une commission 
parlementaire et que nous puissions en présenter le contenu. 
La ministre nous avait annoncé lors de cette commission 
que l’ordonnance relative à la conservation de la nature al-
lait être déposée incessamment, cette ordonnance-cadre qui 
reprend toutes les ordonnances « nature » existantes. La 
poursuite en commission de l’examen de notre proposition 
de résolution a donc été postposée pour que sa discussion se 
fasse à la lumière du texte qui était en cours d’élaboration.

Nous voici donc en janvier 2014 et nous nous retrouvons, 
il faut bien le souligner, quelque part dans le même schéma 
que la dernière fois en fi n de législature; aujourd’hui, en 

vorige zittingsperiode. In december 2007 en januari 2008 
hebben wij een aantal hoorzittingen gehouden met deskun-
digen en veldwerkers in de commissie ruimtelijke orde-
ning, stedenbouw en grondbeleid.

Zo hebben wij de volgende personen gehoord, die ik 
niet allemaal kan opsommen want er is veel werk verzet : 
het hoofd van het departement expertise en strategie van 
de afdeling groene ruimten van Leefmilieu Brussel, ver-
schillende directeurs inzake communicatie van het bestuur 
uitrustingen en verplaatsingen, stedenbouw, beheer en 
onderhoud van de wegen; vertegenwoordigers van de cel 
aanplantingen, onderzoeksassistenten en universiteitspro-
fessoren.

Wij hebben dus een debat willen houden over dit beleid 
van het voldongen feit, onder andere door wetenschappe-
lijke deskundigen te horen en te luisteren naar de expertise 
van andere groene grootsteden van Europa. Daaruit is een 
aantal aanbevelingen gevolgd over de technieken voor de 
behandeling van grote bomen in de stad. Wij blijven pleiten 
voor een duidelijke methodologie voor het inventariseren 
van de zorg voor onze grote bomen en stellen het beleid 
van het voldongen feit dat regelmatig in de hoofdstad ge-
voerd wordt aan de schandpaal, alsook de werkwijzen die 
de schoonheid en de gezondheid van het natuurlijk erfgoed 
weinig respecteren. Zo zijn er de gevallen van bouwplaat-
sen voor wegen of infrastructuur waar de wortels doorge-
sneden of diep in de grond beschadigd worden.

In 2009 begon een nieuwe zittingsperiode, maar onze 
zorg blijft actueel. In september 2009, begin van het nieu-
we parlementaire jaar, hebben wij dit voorstel van reso-
lutie ingediend met betrekking tot de bescherming en het 
onderhoud van het bomenerfgoed in het Gewest. Wij heb-
ben het aangevuld met de conclusies en de wensen van de 
gewestelijke en gemeentelijke diensten, de wetenschappe-
lijke verenigingen en natuurbeschermingsverenigingen die 
gehoord zijn tijdens de hoorzittingen van de voorgaande 
zittingsperiode.

Men heeft moeten wachten tot mei 2010 voordat ons 
voorstel van 2009 op de agenda geplaatst werd van een 
commissie. De minister heeft toen aangekondigd dat de or-
donnantie betreffende het natuurbehoud snel ingediend zou 
worden; dat is de kaderordonnantie die alle bestaande na-
tuurordonnanties bundelt. De verdere bespreking van ons 
voorstel is dus uitgesteld tot een gezamenlijke bespreking 
van de tekst waaraan nog gewerkt werd.

Het is nu januari 2014 en we staan weer even ver als 
de vorige keer op het einde van de zittingsperiode : u stelt 
opnieuw de bespreking van ons voorstel voor terwijl de 
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janvier 2014, vous nous proposez à nouveau l’examen de 
notre proposition alors que le texte du Plan Nature n’est 
toujours pas connu. Or, vous en conviendrez, le Plan Na-
ture est en quelque sorte l’arrêté d’exécution de l’ordon-
nance-cadre.

Fin 2011, en réponse à une question orale de Mme Jac-
queline Rousseaux, la ministre n’était pas encore en me-
sure de dire si le concept de « réseau écologique bruxel-
lois », qu’intègre le Plan Nature, aborderait la protection 
des arbres de voirie. La ministre pourrait peut-être le dire 
aujourd’hui, mais elle n’est pas présente en commission. 
Car l’urgence d’un code de conduite dans le traitement de 
ce type de dossier est commandée par les faits. Un nombre 
important de pétitions de riverains et de recours d’associa-
tions nous ont régulièrement démontré que les habitants 
de la Région bruxelloise tiennent, avec raison, à leur patri-
moine arboré.

Rappelez-vous, plusieurs vagues d’abattages massifs 
d’arbres remarquables, souvent centenaires, avaient sou-
levé de vives réactions au sein de la population : il y a 
eu les marronniers de l’avenue Churchill, les hêtres de la 
drève de Lorraine, les marronniers de l’avenue Louise, les 
peupliers de Watermael-Boitsfort ou encore les platanes de 
l’avenue du Port. Il importe donc de trouver une réponse à 
cette demande de protection et de prévenir des situations 
confl ictuelles dans la gestion du patrimoine urbanistique et 
environnemental de notre Région par une série de mesures 
impliquant, de la part des autorités, transparence, bonne 
gestion et concertation.

En mai 2010, et au même moment l’année précédente, 
je posais des questions d’actualité concernant l’abattage 
d’arbres durant la période de nidifi cation, sur l’avenue de 
Tervueren et le boulevard du Souverain. Comme l’avait 
mis en exergue la Ligue de Protection des Oiseaux, c’était 
contrevenir à une ordonnance qui transposait une directive 
européenne.

Alors non, il ne faut pas croire que ce texte est obso-
lète, puisqu’en juillet 2012, Mme Jacqueline Rousseaux 
posait une question d’actualité relative à l’abattage de dix-
neuf marronniers situés avenue Louise, en pleine période 
de nidifi cation. Pour résumer, il ressortait de ce cas récent, 
que ces arbres dérangeaient les activités de la STIB, alors 
qu’Arboriconseil estimait qu’il ne s’agissait pas d’un ordre 
impératif d’abattage de dix-neuf arbres pour des raisons de 
sécurité. La ministre Brigitte Grouwels parlait de travaux 
de minime importance qui ne nécessitaient pas d’enquête 
publique. C’est une question de point de vue.

Pour conclure, qu’on ne dise pas que la gestion de 
ces grands arbres de voirie ne pose pas de problèmes 
aujourd’hui. Le Plan Nature à adopter en exécution de 
l’ordonnance-cadre n’est toujours pas connu à l’heure ac-
tuelle. ».

tekst van het plan Natura nog altijd niet bekend is. U zal het 
ermee eens zijn dat dit plan in zekere zin het uitvoeringsbe-
sluit van de kaderordonnantie is.

Eind 2011 heeft de minister op een mondelinge vraag 
van mevrouw Jacqueline Rousseux geantwoord dat zij nog 
niet in staat was om te zeggen of het concept van het ecolo-
gisch netwerk uit het natuurplan een plaats zou geven aan 
de bescherming van de bomen langs de weg. Misschien 
kan de minister dat vandaag zeggen, maar zij is afwezig. 
De dringende noodzakelijkheid van de behandeling van dit 
soort dossier blijkt uit de feiten. Een groot aantal petities 
van omwonenden en de beroepen van verenigingen tonen 
geregeld aan dat de inwoners van het Gewest terecht belang 
hechten aan het bomenerfgoed.

Verschillende operaties van massaal omhakken van op-
merkelijke vaak eeuwenoude bomen hebben tot heel wat 
ophef geleid bij de bevolking : kastanjebomen langs de 
Louizalaan, beuken langs de Lorrainedreef, kastanjebomen 
langs de Churchilllaan, populieren in Watermaal-Bosvoorde 
en platanen aan de Havenlaan. Men moet dus een antwoord 
vinden op deze vraag naar bescherming en confl ictueuze 
situaties voorkomen in het beheer van het stedenbouwkun-
dig en ecologisch erfgoed van het Gewest door middel van 
maatregelen die vanwege de overheid transparantie, goed 
beheer en overleg vergen.

In mei 2010, op hetzelfde moment als vorig jaar, heb ik 
dringende vragen gesteld over het vellen van bomen gedu-
rende de periode van nestvorming, langs de Tervurenlaan 
en de Vorstlaan. Zoals het Verbond voor de Bescherming 
van de Vogels gezegd heeft, is daar een ordonnantie die een 
Europese richtlijn omzette met voeten getreden.

Men moet dus niet denken dat deze tekst verouderd is, 
aangezien mevrouw Rousseaux in juli 2012 een dringende 
vraag gesteld heeft over het vellen van 19 kastanjebomen 
aan de Louizalaan in de periode van nestvorming. Uit dat 
recente geval is gebleken dat die bomen de activiteiten van 
de MIVB in de weg stonden, terwijl Arboriconseil meende 
dat het niet nodig was om de 19 bomen om te hakken om 
veiligheidsredenen. Minister Brigitte Grouwels heeft het 
gehad over werken van geringe omvang waarvoor geen 
openbaar onderzoek vereist was. Dat hangt er maar van af 
hoe men de zaken bekijkt.

Men mag dus niet beweren dat het beheer van de grote 
bomen langs de weg vandaag geen problemen doet rijzen. 
Het plan Natura dat ter uitvoering van de kaderordonnan-
tie aangenomen moet worden, is vandaag nog altijd niet 
bekend. ».
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Mme Jacqueline Rousseaux rappelle que depuis 2004 
et le Gouvernement Olivier, il n’y a quasiment eu aucune 
avancée dans la protection du patrimoine arboré de la Ré-
gion. Les arbres situés en voirie sont régulièrement me-
nacés. Des groupes de citoyens et des comités de quartier 
sont intervenus à de nombreuses reprises afi n de sauver in 
extremis des arbres menacés d’abattage. Il y a eu les mar-
ronniers de l’avenue Churchill, les platanes de l’avenue du 
Port, les marronniers de l’avenue Louise, les peupliers de 
Watermael-Boitsfort, les hêtres de la drève de Lorraine, 
destinés à un abattage massif décidé par le Gouvernement, 
même en période de nidifi cation. On note un grand mépris 
pour ce patrimoine, qui fait pourtant partie de notre culture 
et de notre histoire. 

L’ordonnance relative à la conservation de nature, dont 
le dépôt a été initialement annoncé avant la fi n 2010, a fi na-
lement été adoptée. Il a fallu attendre décembre 2011 pour 
l’examen du texte en commission. Le Plan Nature, attendu 
depuis plusieurs années, n’est quant à lui toujours pas dis-
ponible.

Mme Rousseaux espérait retrouver dans l’ordonnance 
« nature » certaines orientations qui reprendraient en partie 
les dispositions de sa proposition de résolution. Or, cette 
ordonnance vise davantage à protéger les animaux qui vi-
vent dans les arbres ou dans la nature, que les arbres en 
tant que tels. Les lignes d’orientation dans l’ordonnance 
s’avèrent bien faibles. Un article précise que « le Gouver-
nement peut prendre toutes les mesures utiles de police 
sanitaire des végétaux dans un but de conservation de la 
nature ». L’ordonnance, qui a mis si longtemps à aboutir 
alors qu’elle regroupe une série de textes existants, a gom-
mé certaines références au patrimoine culturel et histori-
que de la Région, l’esprit de plantation des arbres en voirie 
qui date de plus de cent ans. La Commission royale des 
Monuments et des Sites en a fait l’amer constat. La perte 
des références culturelles et esthétiques de notre patrimoine 
posera des problèmes lorsqu’il s’agira de mettre en œuvre 
l’ordonnance relative à la conservation de la nature. Les ar-
bitrages que cette ordonnance ne manquera pas de susciter, 
en raison de son imprécision, tiendront-ils compte du passé 
de notre Région ? 

L’article 66 de ladite ordonnance, qui traite des bioto-
pes urbains et des éléments du paysage, précise que « le 
Gouvernement peut adopter des arrêtés particuliers de pro-
tection et des mesures d’encouragement, y compris des 
subventions, pour le maintien, la gestion et le développe-
ment des biotopes urbains ainsi que des éléments du pay-
sage qui [...] de par leur rôle de relais tels que les étangs, 
mares, zones humides, petits bois, espaces verts urbains et 
suburbains, façades et toitures verdurisées, arbres et plan-
tations [...] sont essentiels à la migration, à la distribution 
géographique et à l’échange génétique d’espèces sauvages 

Mevrouw Jacqueline Rousseaux wijst erop dat er sinds 
2004 en het aantreden van de olijfboomcoalitie nagenoeg 
geen enkel resultaat op het vlak van de bescherming van 
het bomenerfgoed van het Gewest is geboekt. De bomen 
die langs de wegen staan, worden regelmatig bedreigd. 
Burgerverenigingen en wijkcomités zijn herhaaldelijk in 
actie geschoten om de bomen die met omhakken werden 
bedreigd, in extremis te redden. De regering had beslist dat 
de kastanjebomen aan de Churchilllaan, de platanen aan de 
Havenlaan, de kastanjebomen aan de Louizalaan, de popu-
lieren van Watermaal-Bosvoorde en de beuken van de Lor-
rainedreef zelfs tijdens de nestbouwperiode op grote schaal 
zouden worden omgehakt. Dat getuigt van veel misprijzen 
voor dat erfgoed, dat nochtans deel uitmaakt van onze cul-
tuur en geschiedenis.

De ordonnantie betreffende het natuurbehoud, waarvan 
de indiening oorspronkelijk voor eind 2010 was aange-
kondigd, is uiteindelijk aangenomen. De tekst werd pas 
in december 2011 door de commissie besproken. Het Na-
tuurplan, dat al verschillende jaren wordt verwacht, is nog 
steeds niet beschikbaar.

Mevrouw Rousseaux hoopte in de « natuurordonnan-
tie » bepaalde beleidskeuzes terug te vinden die de bepa-
lingen van haar voorstel van resolutie gedeeltelijk zouden 
overnemen. De ordonnantie strekt er evenwel meer toe de 
dieren die in de bomen of in de natuur leven dan de bomen 
als dusdanig te beschermen. De beleidskeuzes in de ordon-
nantie vallen erg mager uit. Een artikel preciseert dat « de 
Regering alle nuttige sanitaire toezichtmaatregelen voor 
plantensoorten kan treffen met het oog op de bescherming 
van de natuur ». De ordonnantie, waarop men zo lang heeft 
moeten wachten, hoewel ze een aantal bestaande teksten 
bijeenbrengt, heeft bepaalde verwijzingen naar het cultu-
reel en historisch erfgoed van het Gewest laten vallen, als-
ook de geest van aanplanting van de bomen langs de weg 
die van meer dan honderd jaar geleden dateren. De Ko-
ninklijke Commissie voor Monumenten en Landschappen 
is tot die bittere vaststelling gekomen. Het verlies van de 
culturele en esthetische verwijzingen van ons erfgoed zal 
problemen doen rijzen bij de toepassing van de ordonnan-
tie betreffende het natuurbehoud. Zullen de scheidsrech-
terlijke beslissingen waartoe de ordonnantie wegens haar 
vaagheid zal leiden, rekening houden met het verleden van 
ons Gewest ?

Artikel 66 van de voornoemde ordonnantie, dat over 
stadsbiotopen en landschapselementen handelt, preciseert 
dat « de Regering bijzondere beschermingsbesluiten en 
aanmoedigingsmaatregelen, met inbegrip van subsidies, 
kan goedkeuren voor het behoud, het beheer en de ontwik-
keling van stadsbiotopen evenals landschapselementen die 
[…] vanwege hun overgangsfunctie als pleisterplaats, zoals 
vijvers, poelen, vochtige gebieden, bosjes, groene ruimtes 
in steden en voorsteden, groengevels en groendaken, bo-
men en aanplantingen […] essentieel zijn voor de migratie, 
geografi sche verspreiding en genetische uitwisseling van 
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et en conséquence revêtent une importance majeure pour la 
faune et la fl ore sauvages [...]. ».

Le deuxième paragraphe de l’article 66 dispose que
« le Gouvernement peut arrêter un règlement régional de 
parc applicable aux parcs, jardins, squares, espaces verts 
et terrains non bâtis gérés par la Région et accessibles au 
public ». 

Qu’en est-il de la protection des arbres en voirie ? 
L’ordonnance n’en fait pas état, et le combat mené sous 
la législature précédente reste d’actualité. La population 
bruxelloise a souvent manifesté pour s’opposer à la volonté 
d’abattages massifs du Gouvernement. Mme Rousseaux 
demande notamment que l’on entretienne dans les règles de 
l’art le patrimoine existant. 

La ministre Evelyne Huytebroeck a déclaré en septem-
bre 2013 vouloir planter cent mille arbres en Région de 
Bruxelles-Capitale. C’est une excellente initiative, mais n’y 
a-t-il pas lieu de maintenir les arbres existants, en évitant de 
procéder à des abattages à l’emporte-pièce ? Aucun pro-
grès n’a été constaté en ce qui concerne les soins apportés 
aux arbres situés en voirie. Que font les services de la Ré-
gion bruxelloise chargés d’entretenir le patrimoine arboré ? 
Pourquoi disposer d’un inventaire de tous les marronniers 
de la Région si aucune protection effi cace n’est garantie ? 
Un arbre doit mourir de sa belle mort, et non à cause d’un 
mauvais entretien ou d’un mauvais élagage. 

La ministre de l’Environnement a déclaré vouloir amé-
nager des toitures vertes et des espaces verts supplémen-
taires. Mais pourquoi une telle lenteur à prendre toutes les 
mesures nécessaires pour bien traiter les arbres, qui font la 
beauté de nos rues et apportent la nature en ville, qui contri-
buent à structurer le maillage vert ? Il y a une dichotomie 
entre le discours et l’action. 

La députée demande très modestement, par la voie d’une 
résolution, que l’on adopte des modes de bonne conduite 
dans le patrimoine arboré, qui appartient à tous les Bruxel-
lois. Tous les habitants de la Région ne disposent pas d’un 
jardin. Les arbres situés en voirie et dans les parcs doivent 
bénéfi cier de toute l’attention nécessaire. 

L’article 73 de l’ordonnance « nature » prévoit que « le 
Gouvernement accorde une priorité à la prévention de l’ap-
parition des maladies » et « peut notamment désigner les 
maladies concernées; fi xer les modalités de la surveillance 
de l’apparition des maladies; désigner les personnes char-
gées de la surveillance, de la mise en œuvre des mesures 
préventives et des mesures de lutte contre les maladies; 
fi xer les critères de déclenchement des mesures préven-
tives; fi xer les critères de déclenchement des mesures de 
lutte contre les maladies, en ce compris les cas d’urgen-
ce; désigner les mesures de lutte admissibles; organiser la 

wilde soorten en bijgevolg van groot belang zijn voor de 
wilde fauna en fl ora […]. ».

De tweede paragraaf van artikel 66 luidt als volgt : « De 
Regering mag een gewestelijk parkreglement uitvaardigen 
dat van toepassing is op parken, tuinen, plantsoenen, groe-
ne ruimtes en onbebouwde gronden die door het Gewest 
beheerd worden en voor het publiek toegankelijk zijn ».

Hoe staat het met de bescherming van de bomen langs 
de weg ? De ordonnantie spreekt er niet van en de strijd 
die tijdens de vorige zittingsperiode werd geleverd, blijft 
actueel. De Brusselse bevolking is vaak opgekomen tegen 
de plannen van de regering om bomen op grote schaal om 
te hakken. Mevrouw Rousseaux vraagt onder meer dat het 
bestaande erfgoed volgens de regels van de kunst wordt on-
derhouden.

Minister Evelyne Huytebroeck heeft in september 2013 
verklaard dat ze honderdduizend bomen in het Brusselse 
Hoofdstedelijk Gewest wilde planten. Dat is een uitstekend 
initiatief, maar dienen de bestaande bomen niet te worden 
behouden en worden vermeden dat er bomen in het wilde 
weg worden omgehakt ? Er wordt geen enkele vooruitgang 
vastgesteld in de verzorging van de bomen die langs de we-
gen staan. Wat doen de diensten van het Brussels Gewest 
die het bomenerfgoed moeten onderhouden ? Waarom be-
schikt men over een inventaris van alle kastanjebomen van 
het Gewest als er geen effi ciënte bescherming wordt ge-
waarborgd ? Een boom moet een natuurlijke dood sterven 
en niet ten gevolge van slecht onderhoud of slecht snoei-
werk.

De minister van Leefmilieu heeft verklaard dat ze groen-
daken en extra groene ruimten wil aanleggen. Waarom 
duurt het zo lang om alle noodzakelijke maatregelen te tref-
fen om de bomen, die onze straten verfraaien, voor natuur 
in de stad zorgen en het groene netwerk mee structureren, 
goed te verzorgen ? Geen woorden, maar daden !

De volksvertegenwoordigster vraagt in alle nederigheid 
bij wege van resolutie dat er goede praktijken op het vlak 
van het bomenerfgoed, dat van alle Brusselaars is, worden 
aangenomen. Niet alle inwoners van het Gewest beschik-
ken over een tuin. De bomen langs de wegen en in de par-
ken moeten de nodige aandacht krijgen.

Artikel 73 van de natuurordonnantie bepaalt dat « de 
Regering voorrang geeft aan de preventie van de ziektes » 
en « meer bepaald de betreffende ziektes kan aanwijzen; 
de modaliteiten vastleggen voor het toezicht op het opdui-
ken van die ziektes; personen aanstellen die zijn belast met 
het toezicht, de toepassing van preventieve maatregelen en 
bestrijdingsmaatregelen tegen ziektes; criteria vastleggen 
voor het in gang zetten van de preventieve maatregelen; 
criteria vastleggen voor het in gang zetten van de ziektebe-
strijdingsmaatregelen, met inbegrip van noodgevallen; de 
toelaatbare bestrijdingsmaatregelen vastleggen; de mede-
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deling van gegevens over de gezondheidstoestand van de 
op het gewestelijke grondgebied in het wild levende Euro-
pese dieren organiseren […]. ». Het gaat in casu om ziektes 
van Europese diersoorten.

Artikel 74 is veel vager : « De Regering kan alle nut-
tige sanitaire toezichtmaatregelen voor plantensoorten tref-
fen met het oog op de bescherming van de natuur ». Onze 
bomen worden bedreigd door ziekten, waaronder de blad-
mineerder, een larve uit Zuid-Europa die bepaalde soorten 
kastanjebomen aanvalt. Wat heeft men daartegen gedaan ? 
Er werd enkel beslist om bomen te vellen. Men is erin ge-
slaagd dat onder meer aan de Churchill- en de Albertlaan 
te verhinderen.

Die situatie valt te betreuren. De MR-fractie ziet zich 
verplicht bij de minister van Leefmilieu aan te dringen op 
concrete krachtdadige maatregelen om het historisch groen 
erfgoed waarover alle inwoners van de stad tevreden zijn, 
goed te beheren.

Tijdens een interpellatie van 2 maart 2011 in de com-
missie voor de infrastructuur betreffende « de aangekon-
digde kapping van alle bomen aan de Churchilllaan » had 
mevrouw Marion Lemesre herinnerd aan de verklaringen 
van minister Huytebroeck tijdens de bespreking van 25 mei 
2010 in de commissie voor het leefmilieu : « De andere 
bomen, zowel in de parken of langs de wegen, vallen onder 
het project voor een Brussels Ecologisch Netwerk […] Het 
hoofdstuk van het Natuurplan dat gewijd is aan het Brus-
sels Ecologisch Netwerk, zal het mogelijk maken om de 
dreigingen voor dat erfgoed te identifi ceren en te bepalen 
welke regels in dat verband moeten worden ingevoerd. Die 
maatregelen zullen verplicht zijn voor alle openbare acto-
ren en dus ook voor de wegbeheerders. ».

In afwachting van de maatregelen die in het Natuurplan 
zullen worden opgenomen en uitgaande van deze vaststel-
lingen wordt de Brusselse Hoofdstedelijke Regering in het 
voorstel van resolutie verzocht : 

– het uitzonderlijke karakter te erkennen van de kastanje-
bomen en andere prestigieuze boomsoorten (platanen, 
lindes, kerselaars) langs alle grote lanen en op andere 
plaatsen;

– een platform voor overleg op te richten en een gedrags-
code op te stellen om de interventies van de verschil-
lende federale, gewestelijke en gemeentelijke beheer-
ders te harmoniseren (bijvoorbeeld bij werken van de 
MIVB om fi etspaden aan te leggen);

– de voorschriften en de vereisten in de bestekken in het 
kader van de gunning van overheidsopdrachten voor 
openbare werken in de buurt van bomen te verstren-
gen;

communication de données relatives à l’état de santé des 
espèces européennes d’animaux vivant à l’état sauvage sur 
le territoire régional [...]. ». Il s’agit en l’occurrence des 
maladies des espèces européennes d’animaux. 

L’article 74 est beaucoup moins précis : « le Gouver-
nement peut prendre toutes les mesures utiles de police 
sanitaire des végétaux dans un but de conservation de la 
nature ». Nos arbres sont menacés par des maladies, dont 
la mineuse, une larve venue du sud de l’Europe qui s’at-
taque à certaines espèces de marronniers. Qu’a-t-on fait 
pour la supprimer ? Seules des mesures d’abattage ont été 
décidées, que l’on a réussi à empêcher notamment avenue 
Churchill et avenue Albert.

Cette situation est regrettable. Le groupe MR se voit 
contraint d’insister auprès de la ministre de l’Environne-
ment pour qu’elle prenne des mesures concrètes et volon-
taires en vue d’assurer la bonne gestion de ce patrimoine 
vert historique qui fait la joie de tous les habitants de la 
ville. 

Lors d’une interpellation du 2 mars 2011 en commission 
de l’Infrastructure concernant « l’annonce de l’abattage de 
tous les arbres de l’avenue Churchill », Mme Marion Les-
mesre avait rappelé les propos tenus par la ministre Huy-
tebroeck lors de la discussion du 25 mai 2010 en commis-
sion de l’Environnement : « Quant aux autres arbres, qu’ils 
soient situés dans les parcs ou sur les voiries, ils sont visés 
par le projet de réseau écologique bruxellois. [...] Le Plan 
Nature, dans son chapitre consacré au réseau écologique 
bruxellois, permettra d’identifi er les menaces qui pèsent sur 
ce patrimoine et de défi nir les règles à mettre en place pour 
y répondre. Ces mesures s’imposeront à tous les acteurs 
publics et donc également aux gestionnaires des voiries. ». 

En attendant de connaître les mesures qui seront conte-
nues dans le Plan Nature, et partant de ces constats, la pro-
position de résolution demande au Gouvernement de la Ré-
gion de Bruxelles-Capitale :

– de reconnaître le caractère exceptionnel des marron-
niers et autres espèces d’arbres de prestige (platanes, 
tilleuls, cerisiers ...) sur l’ensemble des grands axes et 
autres lieux;

– d’établir une plate-forme de concertation et des codes 
de bonne conduite afi n d’harmoniser les interventions 
entre les différents gestionnaires fédéraux, régionaux 
et communaux (par exemple lors de travaux de la STIB 
pour aménager des pistes cyclables);

– de renforcer les prescrits et exigences des cahiers des 
charges dans l’attribution des marchés publics en ma-
tière de travaux publics se déroulant à proximité d’ar-
bres;
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– het aantal controleurs van bouwplaatsen uit te breiden 
(om na te gaan of de werken volgens de regels van de 
kunst worden uitgevoerd);

– het fundamenteel onderzoek in stedelijke arboricultuur 
te steunen;

– een fytosanitaire analyse te laten uitvoeren door een or-
gaan waarop geen druk uitgeoefend wordt, volgens een 
strikte methodologie op basis van meerdere criteria;

– de stedenbouwkundige vergunningen of de vergunnin-
gen voor het omhakken van bomen in het Brussels Ge-
west pas af te geven na overleg met de gemeenten en 
op voorwaarde dat ze opgenomen zijn in een algemeen 
plan voor de vernieuwing van het bomenerfgoed;

– de ontwikkeling van het transport en de renovatie van 
de wegen met elkaar te verzoenen via integratie in het 
algemeen beheersplan;

– de naleving van de regels van de kunst op te leggen bij 
de verzorging van de bomen;

– het algemeen beheersplan over de gezondheidstoestand 
van de bomen en de onvermijdelijke aanpassingen er-
van in de loop van de tijd op te stellen en vervolgens te 
analyseren.

De commissie wordt verzocht deze tekst te steunen, op-
dat de voorgestelde maatregelen worden geïntegreerd in 
het toekomstige Natuurplan en nieuwe gedragingen in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest worden bevorderd met het 
oog op het behoud van ons bomenerfgoed langs de wegen 
en in de parken.

II. Voortzetting van
de algemene bespreking

De heer Ahmed Mouhssin dankt de twee indieners van 
het voorstel, dat het resultaat van grondig werk is. Het 
voorstel wees in een bepaalde periode op een aantal pro-
blemen. Sindsdien heeft de regering die problemen echter 
aangepakt.

Het GPDO voorziet niet alleen in het aanplanten van 
nieuwe bomen, maar ook in het versterken van de groene 
kenmerken van de stad over bijna 40 km gewestwegen, 
vooral op de oude boulevards. Het plan voorziet bovendien 
in 160 kilometer « groene continuïteit » via de aanleg van 
wegen om het Brussels Ecologisch Netwerk tot stand te 
brengen dat de parken en de natuurgebieden met elkaar zal 
verbinden. Dat is een grote doorbraak, die in de richting 
gaat van wat het voorstel van resolutie vraagt.

– d’augmenter le nombre de contrôleurs de chantier (afi n 
de s’assurer que les travaux se déroulent conformément 
aux règles de l’art);

– de soutenir la recherche fondamentale dans le domaine 
de l’arboriculture;

– de faire procéder par un organisme indépendant à l’ana-
lyse phytosanitaire des arbres selon une méthodologie 
multicritérielle rigoureuse;

– de ne délivrer les permis d’urbanisme ou visant l’abat-
tage des arbres qu’après concertation avec les commu-
nes et s’ils sont intégrés dans un plan de gestion global 
prévoyant une planifi cation de renouvellement du pa-
trimoine;

– de concilier développement des transports et rénova-
tion des voiries en bonne intégration avec le plan de 
gestion global;

– d’imposer le respect des règles de l’art dans le cadre 
des soins aux arbres;

– de mettre sur pied puis d’analyser le plan de gestion 
global sur l’état sanitaire des arbres et ses adaptations 
inévitables au cours du temps.

Il est demandé à la commission de soutenir ce texte, afi n 
d’intégrer dans le futur Plan Nature les mesures proposées 
et de favoriser de nouveaux comportements en Région de 
Bruxelles-Capitale, dans une optique de préservation de 
notre patrimoine arboré, qu’il soit situé en voirie ou dans 
les parcs.

II. Poursuite de
la discussion générale

M. Ahmed Mouhssin remercie les deux auteures à l’ori-
gine du texte, qui est le fruit d’un travail en profondeur. La 
proposition pointait, à une certaine époque, un certain nom-
bre de problèmes. Mais depuis, le Gouvernement a avancé 
sur cette question. 

Le PRDD prévoit non seulement la plantation de nou-
veaux arbres, mais également de renforcer les caractéristi-
ques vertes de la ville sur près de 40 kilomètres de voiries 
régionales, principalement sur les boulevards historiques. 
Il prévoit en outre de créer 160 kilomètres de « continuité 
verte » par l’aménagement de voiries, en vue de constituer 
le réseau écologique bruxellois, qui permettra de relier les 
parcs et les zones naturelles. C’est une avancée importante, 
qui va dans le sens de ce qui est demandé dans la proposi-
tion de résolution. 
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Het Natuurplan, dat uitgewerkt wordt, voorziet in de op-
richting van een platform « bomen, natuur en landschap » 
dat de verschillende beheerders van de vervoersinfrastruc-
turen (Infrabel, Mobiel Brussel, de Haven van Brussel, de 
MIVB, Leefmilieu Brussel, maar ook de gemeenten, die een 
belangrijke actor zijn) bijeenbrengt. Een dergelijk platform 
is belangrijk om de vergroening van de openbare ruimten 
aan te moedigen en te coördineren. Er moeten handvesten 
voor goed gedrag worden opgesteld. Er zijn regelgevingen, 
maar ze zijn soms weinig bekend. Steden als Lyon en Nan-
tes hebben ter zake expertise opgedaan en een « handvest 
van de boom in de stad » uitgewerkt om het patrimonium 
aan bomen uit te bouwen. De gewestelijke subsidies die 
door de directie gesubsidieerde werken van het bestuur der 
lokale besturen aan de gemeenten worden toegekend, moe-
ten worden aangepast om de aanplanting van bomen aan te 
moedigen.

De projecten in verband met de duurzame wijken (die 
vooral betrekking hebben op dichtbevolkte wijken) zetten 
de boom in de kijker. Er bestaat trouwens een uitvoerings-
besluit van de regering van 2 mei 2013 dat afwijkingen 
vastgesteld op het verbod om bomen te snoeien en te kap-
pen tussen 1 april en 15 augustus. De bekendmaking van 
het Natuurplan zal vervolgens aanleiding geven tot een in-
teressant debat.

Tot slot zegt de volksvertegenwoordiger dat hij de doel-
stelling van het voorstel van resolutie onderschrijft, maar 
dat er de jongste jaren enorme vooruitgang is geboekt, in 
tegenstelling tot hetgeen de indieners beweren. Hij zal bij-
gevolg de tekst niet goedkeuren.

De heer Christian Magérus vraagt of het de bedoeling is 
om alle bomenrijen van alle lanen van Brussel te bescher-
men. Men moet realistisch blijven. De bomenrijen krijgen 
nu al bijzondere aandacht van de besturen. Men levert geen 
kapvergunning af zonder eerst nauwkeurig de gezond-
heidstoestand van de bomen na te gaan. De directie voor 
de stedenbouw beschikt over een team van hooggekwali-
fi ceerde ambtenaren om dat te doen. Zij waken over een 
zekere coherentie bij de analyse van dat soort van dossiers. 
Mobiel Brussel en de directie voor de stedenbouw houden 
wekelijks overlegvergaderingen.

Naar verluidt heeft minister Brigitte Grouwels gevraagd 
om de mogelijkheid te onderzoeken om werkgroepen sa-
men te brengen bestaande uit de directie voor de steden-
bouw, Mobiel Brussel en Leefmilieu Brussel. De gemeen-
ten worden uiteraard betrokken bij de denkoefening in het 
kader van de opstelling van de stedenbouwkundige vergun-
ningen. Een voorbeeld : eind 2009 heeft er een vergadering 
plaatsgehad met de directie voor de stedenbouw, Beliris en 
de gemeente Elsene over het kappen van bomen rond de 
vijvers van Elsene. Na die vergadering, heeft de gemeente 
informatievergaderingen ten behoeve van de buurtbewo-
ners georganiseerd. Alle bomenrijen aan de kant van het 
Flageylein werden gekapt en er is geen enkele opmerking 

Le Plan Nature, en cours d’élaboration, prévoit de créer 
une plate-forme « arbres, nature et paysage » regroupant 
les différents gestionnaires des infrastructures de trans-
port (Infrabel, Bruxelles Mobilité, le Port de Bruxelles, la 
STIB, Bruxelles Environnement, mais aussi les commu-
nes qui sont un acteur important). Une telle plate-forme 
est importante pour encourager et coordonner la végétali-
sation des espaces publics. Il faut élaborer des chartes de 
bonne conduite. Des réglementations existent, mais elles 
sont parfois méconnues. Des villes comme Lyon et Nantes 
ont acquis une expertise en la matière et mis au point une 
« charte de l’arbre en ville » pour développer le patrimoine 
arboré. Il convient d’adapter les subsides régionaux accor-
dés aux communes par la direction des travaux subsidiés de 
l’Administration des pouvoirs locaux, afi n d’encourager la 
plantation d’arbres. 

Les projets liés aux quartiers durables – qui visent sou-
vent des quartiers densément peuplés – mettent l’arbre à 
l’honneur. Il existe par ailleurs un arrêté d’application du 
Gouvernement du 2 mai 2013 « établissant des dérogations 
aux interdictions d’élagage et d’abattage d’arbres entre le 
1er avril et le 15 août ». La publication du Plan Nature don-
nera ensuite lieu à un débat intéressant.

Le député conclut en déclarant qu’il adhère à l’objectif 
de la proposition de résolution, mais qu’il y a eu beaucoup 
d’avancées ces dernières années, contrairement à ce que les 
auteures ont affi rmé. En conséquence, il ne votera pas en 
faveur de ce texte.

M. Christian Magérus demande si l’objectif est de clas-
ser tous les alignements d’arbres de toutes les avenues de 
Bruxelles. Il faut rester réaliste. Les alignements font déjà 
l’objet d’une attention particulière de la part des adminis-
trations. On ne délivre pas de permis d’abattage sans véri-
fi er scrupuleusement l’état sanitaire des arbres. La direction 
de l’urbanisme dispose en son sein d’une équipe de fonc-
tionnaires hautement qualifi és en la matière, qui veillent 
à une certaine cohérence lors de l’analyse de ce type de 
dossiers. Bruxelles Mobilité et la direction de l’urbanisme 
organisent des réunions hebdomadaires dans un esprit de 
concertation.

Par ailleurs, il semble que la ministre Brigitte Grouwels 
ait demandé d’étudier la possibilité de réunir des grou-
pes de travail composés de la direction de l’urbanisme, 
de Bruxelles Mobilité et de Bruxelles Environnement. 
Les communes sont bien entendu associées à la réfl exion 
dans le cadre de l’instruction des permis d’urbanisme. A 
titre d’exemple, une réunion s’est tenue fi n 2009 avec la 
direction de l’urbanisme, Beliris et la commune d’Ixelles 
concernant l’abattage d’arbres aux étangs d’Ixelles. Suite à 
cette réunion, la commune a organisé des séances d’infor-
mation pour les riverains. Tous les alignements du côté de 
la place Flagey ont été abattus, et aucune remarque n’a été 
soulevée. Ces arbres étaient en fi n de vie. Leur abattage a 
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gekomen. Die bomen hadden het einde van hun leven be-
reikt. Het kappen is gebeurd op grond van een doelgerichte 
expertise en is uitgevoerd door een erkend orgaan.

Het idee van een algemeen beheerplan is uiteraard niet 
slecht op zich, maar is heel moeilijk in de praktijk te bren-
gen. Als het betrekking moet hebben op alle bomenrijen in 
het Gewest, bestaat het gevaar dat men jaren bezig is om 
het concreet gestalte te geven. De indieners stellen zichzelf 
natuurlijk niet voor als specialisten, en dat siert ze, want 
stedelijke arboricultuur is een relatief recente branche en 
de wetenschappelijke kennis ter zake is nog heel beperkt. 
Sommige soorten zijn immers bestudeerd in een welbe-
paalde omgeving, maar hun gedrag in een stedelijke omge-
ving blijft op lange termijn nog onbekend. Dat is de reden 
waarom, door te zorgen voor diversifi catie en door nieuwe 
aanplantingen te observeren, de kennis van die soorten in 
een stedelijk milieu zal toenemen.

Het voorstel van resolutie is al meer dan vier jaar oud. 
De regering heeft uiteraard vooruitgang geboekt in een aantal 
dossiers sedert de indiening ervan. Bovendien is het zo dat, 
na de akkoorden van Luik, minister Evelyne Huytebroeck 
gezegd heeft dat ze van plan is om 100.000 bijkomende bo-
men aan te planten in het Brussels Gewest tegen 2020. Op dit 
ogenblik telt het Gewest 28.000 bomen langs de 350 km ge-
westwegen. De gewestelijke besturen zullen dus moeten na-
denken over de gepaste vervanging voor die aanplantingen.

Natuurlijk heeft een stad bomen nodig om te leven, en de 
positieve aspecten daarvan zijn talrijk : opname van CO2, 
vermindering van de stress van de burgers dankzij hun aan-
wezigheid, bescherming van de biodiversiteit, vertraging 
van het waterdebiet, productie van zuivere lucht, aanleggen 
van groene ruimte. Het voorstel van resolutie stelt goede 
vragen, maar geeft verkeerde antwoorden.

De heer Mahinur Ozdemir is eveneens van mening dat 
het gedeelte van het Natuurplan dat betrekking heeft op de 
aanplanting van 100.000 bomen dat door de regering in de 
herfst van 2013 is aangenomen, het voorstel van resolutie 
achterhaald maakt. Die 100.000 bomen zullen worden aan-
geplant in de groene ruimten van het Gewest, maar ook in 
de openbare ruimten en langs de wegen. Het plan voorziet 
erin om al de groene ruimten van het Gewest onderling te 
verbinden. Het is uiteraard wenselijk dat men de Brusselaars 
de garantie geeft van een groene en aangename stad met veel 
lucht, en dat men dat beschermt en verder uitbouwt.

Mevrouw Marion Lemesre zegt dat de antwoorden van 
de commissieleden veel zeggen over de houding van de re-
gering, die het niet nodig vond om hier vandaag aanwezig 
zijn. De minister had nochtans elementen uit het Natuur-
plan kunnen verduidelijken en kunnen zeggen waarom een 
aantal punten uit het voorstel van resolutie daarin zijn op-
genomen.

De tekst werd een eerste keer ingediend tijdens de vorige 
zittingsperiode en kaderde toen in een « epidermatische » 

eu lieu sur la base d’une expertise pointue, réalisée par un 
organisme agréé. 

L’idée d’un plan global de gestion n’est évidemment pas 
mauvaise en soi, mais très lourde à mettre en œuvre. Si 
elle doit concerner tous les alignements de la Région, elle 
risque de prendre plusieurs années avant d’être concréti-
sée. Bien sûr, les auteurs ne se présentent pas comme des 
spécialistes, et c’est tout à leur honneur, car l’arboriculture 
urbaine constitue une branche relativement récente et les 
connaissances scientifi ques en la matière sont encore res-
treintes. En effet, certaines espèces sont connues dans un 
certain environnement, mais leur comportement en milieu 
urbain reste inconnu à long terme. C’est la raison pour la-
quelle, en opérant une diversifi cation et en observant les 
nouvelles plantations, la connaissance de ces espèces en 
milieu urbain augmentera.

La proposition de résolution date de plus de quatre ans. 
Le Gouvernement a bien avancé sur certains dossiers depuis 
son dépôt. De plus, suite aux accords de Liège, la ministre 
Evelyne Huytebroeck a mis en avant son intention de plan-
ter cent mille arbres supplémentaires en Région bruxelloise 
d’ici 2020. Actuellement, la Région compte 28.000 arbres 
le long de ses 350 kilomètres de voiries régionales. Les ad-
ministrations régionales devront donc réfl échir aux empla-
cements adéquats pour ces plantations. 

Bien sûr, une ville a besoin d’arbres pour vivre, dont les 
bienfaits sont nombreux : absorption de CO2, diminution 
du stress des citoyens grâce à leur présence, préservation 
de la biodiversité, ralentissement du ruissellement de l’eau, 
production d’air pur, aménagement de l’espace urbain. La 
proposition de résolution pose de bonnes questions, mais y 
répond de la mauvaise manière. 

Mme Mahinur Ozdemir estime également que le volet 
du Plan Nature consacré à la plantation de cent mille arbres, 
adopté par le Gouvernement à l’automne 2013, rend la pro-
position de résolution obsolète. Ces cent mille arbres seront 
plantés dans des espaces verts de la Région, mais aussi dans 
les espaces publics et le long des voiries. Le plan prévoit de 
relier tous les espaces verts de la Région entre eux. Il est 
bien évidemment souhaitable de garantir aux Bruxellois la 
protection et le développement d’une ville verte, aérée et 
agréable. 

Mme Marion Lemesre souligne que les réponses des 
commissaires sont révélatrices de l’attitude du Gouverne-
ment. Celui-ci n’a pas daigné être présent aujourd’hui. Or, 
la ministre aurait pu révéler des éléments du Plan Nature 
et exposer en quoi celui-ci intègre les points repris dans sa 
proposition de résolution. 

Déposé une première fois sous la précédente législature, 
le texte s’inscrivait alors dans un contexte « épidermique », 
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context als gevolg van de aankondiging van grootschalige 
kappingen aan de Churchilllaan. Hij werd vervolgens on-
der de loep genomen, in een wetenschappelijke geest, om 
een antwoord te geven op alle punten die door de deskun-
digen tijdens de hoorzittingen van 2007-2008 te berde zijn 
gebracht.

De volksvertegenwoordigster is ontgoocheld door de 
voorstellen van de regering. Zij heeft het antwoord van de 
PS-fractie gehoord, maar zij is niet volledig gerustgesteld 
over het lot van de grote bomen langs onze verkeersaders. 
Zij vraagt niet dat die bomen worden beschermd, maar wel 
dat men er rekening mee houdt. Wanneer een groot project 
voor aanleg wordt overwogen, moet men dat aspect voor 
ogen houden. Het bestuur van de groene ruimten wordt dik-
wijls op het einde van de procedure geraadpleegd. De bo-
men zijn de meest kwetsbare openbare ruimte, gelet op de 
noodzaak op het vlak van woongelegenheid en transport. 
Men moet die groene functie in de stad evenwel bescher-
men.

Het opzet om 100.000 bomen aan te planten is gewoon 
een aankondiging op het einde van een zittingsperiode. Een 
zittingsperiode waar de fut uit is, aangezien men al 10 jaar 
bezig is over de bescherming van het bomenerfgoed. Er is 
geen enkele precisering wat betreft de begroting of de plek-
ken waar die 100.000 bomen zouden worden aangeplant.

Het voorstel van resolutie is een gebaar naar de regering 
toe opdat deze laatste de verschillende elementen eruit zou 
opnemen in haar plan, wetende dat het debat over het Na-
tuurplan nog niet gesloten is. Mevrouw Lemesre zal daarop 
terugkomen tijdens het openbaar onderzoek over het Na-
tuurplan.

Mevrouw Béatrice Fraiteur hoopt dat niet alles verloren 
is. Het voorstel van resolutie is het resultaat van erg gede-
tailleerd werk en van een strijd die al jaren wordt gevoerd. 
De bomen langs onze wegen lijden, ongeacht het gaat over 
de Havenlaan, de Churchilllaan, het Zoniënwoud. De or-
donnantie betreffende de natuurbescherming biedt geen 
echte bescherming van het bomenerfgoed. Het opzet om 
100.000 bijkomende bomen te planten lost het probleem 
absoluut niet op.

De volksvertegenwoordigster nodigt de commissieleden 
uit om het voorstel te steunen. Het roept gewoon op tot de 
bescherming en het onderhoud van de bomen. De spreek-
ster vindt dat men ter zake dringend moet optreden en de 
volgende zittingsperiode niet mag afwachten.

Mevrouw Jacqueline Rousseaux onderschrijft de woor-
den van mevrouw Fraiteur. Op dit ogenblik is de inhoud 
van het Natuurplan niet bekend. Het voorstel van resolutie 
werd herwerkt om er de door de deskundigen geformu-
leerde opmerkingen in op te nemen. Alle commissieleden 
kunnen zich achter die opmerkingen scharen zodat ze in het 
Natuurplan worden opgenomen. Het Parlement zou aldus 
tonen dat het het bestaande bomenerfgoed wil respecteren.

suite à l’annonce d’un abattage massif avenue Churchill. Il 
a ensuite été remis sur le métier, dans un esprit scientifi que, 
pour répondre à tous les points mis en exergue par les ex-
perts lors des auditions de 2007-2008. 

La députée reste sur sa faim concernant les propositions 
émises par le Gouvernement. Ayant entendu la réponse du 
groupe PS, elle n’a pas eu tous ses apaisements quant au 
sort des grands arbres plantés le long de nos artères. Elle 
ne demande pas le classement de ces arbres, mais bien de 
les respecter. Lorsque l’on envisage un grand projet d’amé-
nagement, cet aspect doit être pris en compte. Souvent, 
l’administration des espaces verts est consultée en fi n de 
procédure. Les arbres constituent l’espace public le plus 
fragile face aux nécessités des secteurs de l’habitat et du 
transport. Il faut cependant protéger cette fonction verte 
dans une ville. 

La volonté affi rmée de planter cent mille arbres n’est 
rien d’autre qu’un effet d’annonce en fi n de législature. Une 
législature à bout de souffl e qui a failli depuis dix ans à 
cette mission de protection du patrimoine arboré. Aucune 
précision n’a été donnée quant au budget et aux lieux d’im-
plantation de ces cent mille arbres. 

La proposition de résolution constitue un geste à l’égard 
du Gouvernement, afi n que ce dernier intègre les différents 
éléments qui y sont exposés, sachant que le débat relatif 
au Plan Nature est encore ouvert. Mme Lemesre reviendra 
sur ce sujet lors de l’enquête publique consacrée au Plan 
Nature.

Mme Béatrice Fraiteur espère que tout n’est pas perdu 
pour autant. La proposition de résolution est le résultat d’un 
travail très fouillé et d’un combat mené depuis plusieurs 
années. Les arbres de nos voiries souffrent, que ce soit ave-
nue du Port, avenue Churchill, dans la Forêt de Soignes ... 
L’ordonnance relative à la conservation de la nature n’offre 
pas une véritable protection du patrimoine arboré. La vo-
lonté annoncée de planter cent mille arbres supplémentai-
res ne règle absolument pas le problème. 

La députée invite les commissaires à soutenir la proposi-
tion, qui appelle simplement à la protection et à l’entretien 
du patrimoine arboré. Elle estime qu’il est urgent d’agir en 
la matière, sans attendre la prochaine législature. 

Mme Jacqueline Rousseaux appuie les propos de Mme 
Fraiteur. A l’heure actuelle, le contenu du Plan Nature n’est 
pas encore connu. La proposition de résolution a été rema-
niée pour y intégrer les remarques formulées par les spécia-
listes. Elle est – malheureusement – tout à fait d’actualité. 
Tous les commissaires peuvent s’associer aux demandes 
formulées, afi n qu’elles se retrouvent dans le Plan Nature. 
Le Parlement montrerait ainsi sa volonté de respecter le pa-
trimoine arboré existant. 
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III. Bespreking van de consideransen en
van de streepjes van het verzoekend gedeelte 

en stemmingen

Consideransen

De consideransen lokken geen commentaar uit.

Stemming

De consideransen worden verworpen met 9 stemmen te-
gen 4, bij 1 onthouding.

Streepjes van het verzoekend gedeelte

De streepjes van het verzoekend gedeelte lokken geen 
commentaar uit.

Stemming

De streepjes van het verzoekend gedeelte worden ver-
worpen met 9 stemmen tegen 4, bij 1 onthouding.

IV. Stemming over het geheel

Het voorstel van resolutie wordt in zijn geheel verwor-
pen met 9 stemmen tegen 4, bij 1 onthouding.

– Vertrouwen wordt geschonken aan de rapporteur voor 
het opstellen van het verslag.

De Rapporteur, De Voorzitter,

Sophie BROUHON Ahmed EL KTIBI

III. Discussion des considérants et 
des tirets du dispositif

et votes

Considérants

Les considérants n’appellent aucun commentaire.

Vote

Les considérants sont rejetés par 9 voix contre 4 et
1 abstention.

Tirets du dispositif

Les tirets du dispositif n’appellent aucun commentaire.

Vote

Les tirets du dispositif sont rejetés par 9 voix contre 4 et 
1 abstention.

IV. Vote sur l’ensemble

La proposition de résolution dans son ensemble est reje-
tée par 9 voix contre 4 et 1 abstention.

– Confi ance est faite à la rapporteuse pour la rédaction 
du rapport. 

La Rapporteuse, Le Président,

Sophie BROUHON Ahmed EL KTIBI
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